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EXECUTIVE SESSION

Thursday, June 19, 1975

- -

United States Senate,

Select Committee to Sstudy Government.
Operations with Respect to

Intelligence Activities,
washington, D. C.

The Committee met, pursuant to notice, at 2:20 p.m..,

in Room 5.123, The capitol, Senator John G. Tower,presiding.

present: Senators Tower (presiding), paker and Mathias.

Also present: william Miller, staff Director; Frederick

A. O. Schwarz, Jr., Chief Counsel; Charles Kirbow and David

Aaron, professional staff Members.
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410 Ferst Street, S.E.. Wasnington. D.C. 20003

Senator Tower. Mr. Angleton, I understana éﬁat you came
on very short notice. And I appreciate your accommodating
the Committee.

YOu will have to be sworn.

Would you rise, please, and raise your right hand?

Do you sole@nly swear that the testimony you are abqut
to give before this committee is the truth, the whole truth and
nothing but. the truth, so help you God?

Mr. Angleton. I do.

Senator Tower. Counsel, you may proceed.

TESTIP;lONY OF jl\MES ANGLETON

Mr. Schwarz. I woﬁld like to first get your name and
address on the record.

Mr. Angleton. James Angleton, Ar}ington, virginia.

Mr. Schwarz. Jusﬁ gome procedural matters. You have a
right to counsel, you understand that?

Mr. Angleton. Yes, 1 understand it.

Mr. Schwarz. And'if at any time you want to stop to ob-
tain counsel you have a riéht to do that. And if you wish
to claim any of your Constitutional rights you have a right
to do that, you understand those things also, do you?

Mr. Angleton. Yes. 1 understand them.

Mr. Schwarz. You were employed at the CIN for what
period of time?

Mr. Angleton. From the beginning until December, the

TOP SECRET
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SAPTFK Act 6

JFK Act 6 (3)

end of December.
Mr. Schwarz. 19747
Mr. Angleton. 1974.
Mr. Schwarz. And were you the Chieféof couﬁégrintelligencc
at the CIA for that period? . k

Mr. Angleton. 1 was.

Mr. Schwari. ‘For that entire éerléd of time?

Angleton. No, from 1954.

==

Angleton. That ig correct.

Schwarz. Can you briefly stateathe‘ﬁ

“Dur counter intelligence work and

wARD & PAVL

rally, how did youshappen to have both

fid ask you some clarifica-

es here in terms of

Husiness, or are we trying to take

Mr. Schwarz4/

“Javerything. We WAy try to take UR

l "5zulc businéss. What we are trying

£ /Angleton. I can direct

Vihidw morc where we are going.

410 Frst Street, 5.E.. Wavnngion, 0.C. 2000)

/Mr. Schwarz. We arce going to

TOP SECRET
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410 Forst Street, S.E.. Washington, 0.C. 2000)

Senator Baker. If I may say so, 80 that M

having togi%%x .OT) ’
. Mr. ngi%%;: _ i with, I went into 0SS in
1943, in 1943 £rop,

a protegee and obtai ﬂﬂk%?;fw degree in General Donovan's

office. And he is a ;, tichqg‘attorney here in Washington.

)
iZas the counter intelligence.

ie Oaks, who was thi head of the editorial

by

page of the Né@ York Times, and Ben Well

cross- section of Amerxcan life.

o/British experience, and more importanty

dhgrcssion; the Germahs were using a receiver machine caly

TOP SECRET
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break of war, whenig\:\
prescience to know tﬁﬁthxhe systems could only be one thing,

that it would be operatiﬁg\\n a timdof war.

I give this digression

é«;he material
Germans would destroy tﬁéﬁmilitary

war or when the Germans wcnﬁﬁ@nto the

"4/ believe it was in the neighborhood of some 22

operatgqnal messages from the German high command. I know

the Baftle of Tobruk was fought on six intercepts.
So our job was to make use of the counter intelligence

f&r the purpose of playing back German agents to their high

VA
(RS
_;?/‘COm

war ended I would say that 99 percent of all reporting agents

mand. And this was an elaborate deception. And when the

TOP SECRET
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‘ﬁest Gqéggxaliases, their only point of contact foﬁrmost

documen

%é;T and money was to our agent under ;ﬁ
And 1t ‘was called the Safe Haven program.

So Londonfwas in:a sense a staging a;ya with full access

g

to British, or th ™Nfruits of British actdvity, going back
through their entit:\history. And zg/was the advance head-
quarters for Cenera; Donqvan,~and Mr. Murphy.

I was then seﬁfﬁto ftaly 19;1943. And 1 took over the
counter intelligence fétxltéky( the 0SS, AFHQ, Allied Forces

lleadquarters.

WARD A PAUL

Subsequently I became ﬁhe hé;f of 0SS Italy. And
I want to say that my work chen*becéhskmore broad in terms of

espionage and all thesother branchég of)0SS. And I re-estab-

lished the counte;/ ntelligence serviégs.‘ And I brought the

xistence, particularly\thﬁuman who

originally acqudred the code, and who worked »h it for many

years. And by this time it was shifted to the

I left/Italy in 1947 or 1948 and came back\Q\nd was

dischargéd and went into the Agency immediately. An duran

the ;é?AOd I was in the Agency, of course, 1 had hoth agent

operdtions, long distance operations, and counter xntellugencc,

e
déﬁsome sabotage, black propaganda, infiltration.
3 !

(1

410 Firal Street, S.E.. Wasnington, D.C. 2000)

And probably the first overnight operation that there
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410 Feuit Street, $.€., Wasninaton, D.C. 200013

Ttalians in an airplane and having them fly over to t

oumanian border and make very primitive photograpﬁ§§:f the

then I had
code op“;a ions, embassy penetrations, and{8o on.

jscnse the resuscitation dé/the Italian service,

and the #;ﬁééf;r of the Interior,

civil war in Greece, ah\\

nrigade and in fact the S\

. not fighting the war, iq?

\and instability.

And throughouﬁ‘thls we had very c1;§§§Supervlsion from
QR

Mk. Murphy, and/ﬁeneral Donovan. And we had sgég;al interest

behind the

in] bnd what was happening in\i rlin
Curtain. (7 *f1‘\§§§\

And'the then acting Secretary of State forl

And so there was muGh -
B}

to dqzéhrough our channels, and General Donovan, with

5

one of the basic problems was

i °

cold war. We did not buy the cold war, it came to us
‘hd we worked with the Germans, and as we broke down the

’%prosition, we began to find that we were not getting the

TOP SECRET
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obng:ives against the U. S “in particular, an 4

allie

was faced with these af

over to us at very high el e

£

And in the course’ of  13, of coufag, was the Israeli

4

immigration. Technically we W still a péf; of AFHQ, which

4
F]
<
.
e
[}
3
<
3

was a combined ana Allied Headq;:>;ers. And thJ

/activities be directed\in supporting their

responsibili-{gs in the Middle East,5§nd, therefore, to pre-

[T

vent the fﬁ;igration.
And 1 think the qﬂiz_ggiisz_sghlg_;:?@\gas ever re-

;s'
ceivéd during that period was one we sent t

.

Murphy, and
thpough General Donovan to the President. That

/was where we exercised our influences on the Ita'ians to

410 Forst Street, S.E., Wathington, D.C. 20003

prevent immigration. And they addressed themselves
—__—____—__/_~

issue, and they came back with an ambiguity, but it 1e

TOP SECRET
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o my dealings were with Admiri;? .geria, who

had been Ch of the Italian Naval Intelligence, but was

then the Comm g Admiral of the Tu.aK{:n Fleet generally

£i0;

soutthwhere all illeqal immigfants collected and were
sent déﬁh,
Irgum, and hlew up the British

pposite numbers. And the man

embassy in Rome, who we;//

s th\ through

with whom we had\set up®,

the rest of the

lgtoup, and then we,

f{:d th{::::::::]authorbzf% , and so on.
&76

And weﬁﬁere in a position to make dedisions one way or

“YAnd eventually we came down o;\§g:xside of re-

y oship, perhaps a friendly relationship,

with thJ |or the hoped-for state of

| |back {n the 1940's?

Mr. Angleton. That is right.

TOP SECRET




BIFK Act 6

J
2
<
[
e
-]
[4
<
3

410 Furst Street, S.E., wasnington, D.C. 20003

"Mr. Schwarz.

‘~%§;l §5“aﬁept Eﬁe[:::::::]account, if that is the ri
P T ' &%

sression?

CAMr. Angleton. There wasn't one after 1 1¢fit

A

ere onec here fthashihgton.

put \éRe, other side of the obYem was that you

And you had the

ose of

problem. And one of my men
the Zionist movement in Yéiiy, \ ‘nderground. So I had
a connection to this mdé%; He was ver,

So;coming backLEAVWashington, I QiERSpeCLAI Assistant
to Colonal Donald“H{‘Galloway, who was hex
clandestine sii;}Z:d covered the world, on al

clandestine q?iivity.

And,sdbsequently I was Chief of Operations”ﬁ

©
ey

pionage.f 

" And in 1954 I had a special operational unit;

-2,

,g/:ead of the counter intelligence.
Mr. Schwarz. In the period beginning in 1954 and laéﬁf
until 1974, when you ljeft the Agency, did you have any

relationship -- is the Israeli account the wrong way to say it

TOP SECRET
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410 Fust Street, S.E, Wasnington, D.C. 200023

1t is all right. It is as good

951. And all

1951 and 1974. 98
Mr. Angleton. It mas resonstifuted in 1951. And I was the
£ O .

4

negotiator of the arséngement.

4éation. He was

period .

ing the war and

ter Bedell Smith. And the decision was made during the

and Allen Dulles retu
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wARD & PAUL

14

15

Mr.

reed upon between the

Angleton.

formed t

In most aimplistichﬁgrms, they were in- ,

N
°t we would not work with £fem against the Arabs,

that we wéQld\work wi€h them on/50ov

fet intelligence and

\W;}elligence andZgommun

Soviet\bloc

Mi}(SchJ%m;\ pid agreeme

Mr. Angleton.

did it remain in effect throughout

Miller. And dhder whose &

ism, where it existed.

nt -- which I take it was

Gifhority was the agree=

and thé

410 Frest Streel, $.€.. wasnington, D.C. 20003

f@entral Intelligence,

Under:th: authority oQQ&Qg pirector of

on

the other side.

Mr. Miller.

of both countries?

Mr. Angleton.

correct. Everything except their

And this involved the exchange of resources

The term “resources”

TOP SECRET
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410 Forst Steeet, S.E.. Wasninaton, 0.C. 20003

_Mr. Miller. So the Director
‘ was the President?
it. And
;\i\jte was the brother of the Députy Chief
EQIA, and evéﬂi‘_ Yy was very much involy
\( Where is a record 04{

as an instrument o'

XMr. Angleton.

The letfgrs,

President\o;
the Agency:
with Africa,
I1f you aréagpe;7ing as to wgzéséi

tive treaty which was cleared -- and people

there was a representa-

the

of the

obtained from/the Hill

Mr. Mfﬁ{er. Was 1t regarded as an obligatio

commitment/from the U.S. té

" o,

may;hfé it as contracting officers and all that, there

yery little reduced to writing. And it is a custom of

7 there have been very few directors to my knowledge tha

things clearei/7='1 aon't think there we\\qqhy\clearances

Angleton. When you use the word U.S. while Yo

é;htelligcnce that intelligence supersedes writing. And

—

wa

t would

TOP SECRET
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410 Furst Strest, S.€. Watnington. D.C. 200023

1%

standing. It is based on a fiduciary relationship and comﬁon

greements were betwee

Exx3 a /ajj;// | :;';
E\ % |and the U.S. Iieelligence Se,
(\\‘\‘ / /

- gen Ee&ed\by events. WE had the arrest of the/nine doctors,

\om in Russia. And obviously6§§u didn't go through

it was there for/éveryone to see.

And it had a dbre
agents, and everytl

I think that charact

Mr. Miller.

of the intelligence agency”

ery simple. The»'saw the production to

Mr Angletonf/
begin with. And/&?ey met with directc qg the head of

/%@
,

-par

the

And they met with Awsassadors and prime

ministers. And ‘they were very much\involvednf,

r.//;hwarz. Just one more background ques&ion and

2

then W€VWL11 turn to the principle subject.

ollowing through on the subject of u;;to your

départure in 1974, isxthere any connection between A

ture and handling of And if there is, whit:

connection?

Mr. Angleton. Well, I think I have said it all to

TOP SECRET
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commisgion =~ I don'tknow'how wisely. You caﬁ always g';
different 1nform§tion from different people.

feqld them, so I would like to give him the bene

§ o pDefense, said tha

v

>

<

s
o
Q'
3
<
B

he assumed the autho--ty, and 1n‘t%§el contrast to schilesinger,

/{‘

he began to regar

position was that it was a polltical

we were not bound, OT should not be bound§ to usinq

'Agency on tactical ventures when we had relationﬁ

,which had strategic implications.

But one must rembmer that there are stxll

in the Soviet Union. And the relationship 18

only place where you do it with high level agencies who

410 First Steeet, S.E.. Watnington, D.C. 2000)

for ideology and do not work for money. So it is unique.

TOP SECRET
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410 First Street, S.E.. Wasningion, O.C. 2000)

And the7 fafs had worked with

the Poles in th;\West, and trained them in Moscow, where you

g

had the cohesion ;;597 bloc servif éé'workinq together through

hGY

their own congress pa Ey appar th into a collective with

Moscow.
And most important,ﬁ'fg‘ ob was to preserve the inte-

grity of the immigrati £ v_{ loc, because the problem

of escape to Israel ¥s p religioa roblem, it is not a

political problem./éﬁere could not Béla prime minister who

would survive theiﬁgi if he did not geladong with the idea of

the return.

there is a certain kiné of parallelism,

And, therefore,
A .
you mxghu//;y, between handling the communicatilons intelligence

during t;e war and where a low priority make;\g’@'of it and
ge is the whole with the question of xmmxgratxon,
29 /Che fruits of that immigration come to this g§i§}w
(Recess.) N\

Senator Tower.




movements.

o
]
!
A

And,

things, and so on, to ¢ contrary to the

spirit, and what had be:a%
et 3

ad obtained, for example, by
% ecret speech which prac-

tically created revolut&gns in Hun ry and Poland.

WwWARD & PAUL

I was just sxmpiy refiterating th‘>prob1em of the immi-

}
gration. This idej§§i opening the doors a,dvletting the light

Ai8w, the production ran from everything,

sec;ﬁt speech of Khrushchev's against Stalin, it ran in

the first hard information on nuclear explosives, and it

n into practically the whole gamut. And I think in a ce

tain period of time it resulted in over 22,000 reports deal-

410 First Street, 5. €. Warnington, D.C. 20003

2\

ing with the Soviet bloc which were unique. And much of this
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410 F it Street, 5.E., Wasnington, D.C. 2000)

7*lgratiodlkhnd therefore, that was one of

| But it is a part of the whole fiduciary business.

came from, say, an engineer that had a factory, or what nfﬁ
in other words,_it had a very direct bearing on our ovw ’
D and our own defense budget.

lNow, our own way of handling it was to give

%L$ioh, repbrts, so that if the report wa '
misgdwygtiwould not compromise the operatt/f or the immi-
f,;icize the Agency,
;/

which are going to

men who stayed in it and 3éme;back to headquarters and went back

X9

»

td x}"they wenx/to the N:3§onal Security Council, and

went back to‘ \\ et cetera1 a*Kmall group of men. It
A

was probably the most economical opermtion that has ever been

devised in the UQS}(Government. “ththink there was more
than 10 peopl //;at were hired in the Sameffrocess.

7 ,
I sta ted from the south side with tw men who

worked with me during the war. He sent them over as ordinary

.!aﬂ

peopi;?under cover to establish the working hoursucf things,
b

And one of them rose to be

TOP SECRET
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410 First Steeet, S.£.. Washington, D.C. 2000)

f:JFK Act 6

we were used in an affirmative way under President Siﬁénhower.v

£

~ Hgiwanted to make a real attempt to see if there éﬁzld ever

4-peace in the Middle East. And with Alan pd)ies, his
brothér$, and myself, and Kermit Roosevelt, /é put up a plan

to bringfﬁ

which was secret,

;5/ Mr. Miller. Mr. Angleton, you described the fiducia§<\

And we took him b{é{,t;\ééme. And Kermit Roosevelt

wdgld take him over twlsee Nasse And this went on back

¢ongclusions were reached

anélforth on many twips, until the
thatayhere couljfnot be any peace.

a@ut thosgf;ypes of initiatives co;&a be done without .
publiciging of_without destroying 15. '

Mrlxiphwarz. In any event, some dispute

with thefé

Yes. lle offered me jobs or wh&p not.

& N
Bd¥ these are matters of principle, as far as I am cgbééxned.

&

-

relationship. Were there points along the way where the U.S?h

TOP SECRET
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interests and the interests of Israel were in conflict? @16
Mr. Angleton. We never got into that. Of cour e
;only had to read the paper every day to see that,/

dfdnlt come up at all?

Mr. MIller. But how did they come up ? /¥gh say they

TQMf}\Angleton. Of course, they came’up. There

ytﬁipg secret about it.

%

?

But what exampled’.@an you give?

Y

. case. The so~:ak@ed réqgsessm;ncvof the Middle East. The

cz::.‘ /"A:“““
Times has bett;}§%§counts\qﬁgﬁ{>than the Agency has.

Mr. Miller.\ﬁg%ean‘qﬁ/;qur level.
Mr. sdor' t quifa\get the thrust of your

question.

‘Mr.

p 7= N .
Mz, Anqﬂféon. It was not upusual. I have had it
DA g N

P

with many

/s A
it is ngt/any more unusual than a lot oonthers. The'|

f

b’ got the code is closer to me than Sthe

4

are.

TOP SECRET
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Bt w:
ot

with the

Mr. Angleton.

Aas a conflict,

a lot Qg hese things are illusions. But whA{/;ould you regard

I don't think there ij/aﬁconflict regarding
&

LY

or the balance of powsr. I don't think there

i i §

Senator Mat
might have posed --
Mr. Angleton. Whiig

Israeli-British-French attack on Suej

Senator Mathias. i
IER

WARD & PAUL

1 1' We had two allii;ébhat had just fou Rt a war with us, and

both of whom betrayed us. And Eden's ke

V4 \;

is very clea;/and well documented.

EE-NR TV

blamed becdise we didn't have any agreementgywith them, they

7 ‘a
had vio Aied no agreements. The British hasag'
%

e Ll

f6r a different purpose.

Mr. Kirbow. Let me see if I can make a point on jus

410 Fiit Sieeer, S.E.. Wathington, 0.C. 20003

common sense level.

i B | TOP SECRET
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Senator Mathias. Let me follow this Suez queéeibn
little more closely.
That is a point at which the U.S. policy differed
éh policy which was adopted by British and E hée and Israel?

$Mr. Angleton. Correct.

o A I e S S S

iR e L D

Senator Wathias. And how d';you resolve a crisis of

[RDRETERN

that kind?

Mr. Angleton; You doii't see the fellow for a few

days.

Mr. Miller. I ee

4
2
<
.
L]
]
3
<
3

£

So your meth:g;ﬁas o‘d al with them on those matters --

A

Mr. Angleton A total ‘trality of interest.

Mr. Schwarz. Could we turh“to the subject of atomic

P PPROER

Mr.éﬁirbow. Excuse me. I thinkKfor the record we should

R

make i%é?{;ar, I think Mr. Angleton has an interview

with;éhe staff, and he has been made aware that a witness

tegiified here under oath as to certain matters%jand that that
2y
/ i$ the approach that we are going to take now.

Is that clear?

Mr. Schwarz. I want to ask the question general

A10 Fust Street, $.€.. Washington, D.C. 2000)

first and then come to the other -testimony.

TOP SECRET
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history of

Mr. John %cCone, had some of the sharpest w

-ﬁg relationship.

WARD & PAUL

410 Fist Street, S_E., Wathinaton, D.C. 20003
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Act 6 (1) (B)
Act 6 (3)

(Off the record.)

Mr. Schwarz. Back on the record.

A SOV ORI R HE-UA

] 4
i 2
o .
4 .
H o
i E Angleton. In
Schwarz.
E o Mr. AngletonwAt the housé,of Ben Wells,
Mr.

410 Fiest Street, $.E., Wainington, D.C. 2000
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‘10

il

13

14
15
16
117

2@

(1) (B

Mr. Schyarz.

Mr.

ar

and then\it final

and as a

Angleton.

that I had been in

What did he say to you?

They prefaced his remarks by

d. And then this thind:

strumental

fdllow-upz
- Fef

21

22"

other.

X

Mr. Schwarz.

Scharz. When you say it was wroﬁqa--

e, Angleton.

-was published witﬁq?t notifying the

His statement was wrong.“

So you denied the story that

Mr.

Mr. Schwarz.

Angleton.

I said, it is wroﬁg.

I just want to make sure what it is,
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does constitute a denial.

Mr. Angleton. His story was wrong.

A

gleton; I didn't mean quite thaf;” I was more in-

terested in the, fact that, one, he knew(gé% Szulc -- I am sorry)
that I knew Hersi and that Hersh gé‘a him that his source
was the man who gavehhim the Decg?gér 22 article, and whether

he "had heen set up"

Senator Baker. whS_LDQ‘Ember 227

Mr. Angleton. That/Asthe time they kicked off the

o

4
2
<
LY
e
]
3
<
3

entire furor on the pagt espioﬁagé thing.

4
Senator Bakj?§§%§:1nst A;é;}ban citizens?
¢ e
Mr. Angletodﬁffes.
Senator Bé&er. Did they do that2once?

A . ‘j‘;.‘ :
Mr. Anqieton. No, because neithe:\hisplosed their inde-

pendent sgufces to the other.

‘ator Baker. The point I am tryiné to cfﬁ;ify for my

was.

ﬂ?yj Do I understand you to mean that every material\
o

f that statement was wrong?

410 Fuirst Street, S.£., Wasnington, D.C. 20003

Mr. Angleton. Yes. But I didn't know my motives on

lot of questions that I had with him. Because this was the
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he was sc ﬁ@g\ff the story, because thiifyfg;his source on the

¥ticle. And therefore he w%ﬁ%éred aloud whether

he had been seta

Mr. Angleton.

Mr. Kirbow.

Mr. Schwarz. I jast want te.make sure, in your conversa-

£
tion with Mr. quliféggipposed to y@\gktestimony here today

Mr. Rﬁgleton. I denied it. But the conv%f%ation drifted
% .

yo@ know Australia?
And T said, yes, I know Australia.

Does the word Sydney mean anything to me?
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Yes, he word Sydney does mean something to me.

Do you know sho is bicycling in India?

And Isgid, I am afraid I am not with you.

And he said, Sidney X. And Sidney X is one qf}our most

ve cmployees who retired, and is bicycliﬁégin India.

V4

ARNI qive this as an illustration of the cat and mouse

busiﬁéﬁs 0»§<§;5 whole evening.
And he sadd he got that from his/seurce.

1N

Now, that an s name 1is Sidne ég ttlieb. And he was the

_head of our techniaai\services depé tment, which means that

there is a croSs pli%é%in ouri%§%§ness. And the man who

G /2
" was bugging and pegform}hgfglg'the hundreds of technical

services, has acceséy unEOﬁglnately, to many of our operations.
—< g

There is one Juncture pohnt in the business where there
is a breakdown of compa tmentat:\gﬁgAnd for him to indicate

that he knew Gottlﬁsb and the sourceg}that had been raised in

4

- X
be in our Technical Services Division, which, %&;5 was, he
would k:égyeverything, or could get into everythlngc
Wt didn't tell him that.

iln fact, I expressed little or no interest in his source

othér than asking him a few questions, is he[::::::]\\.ﬂ

Y that and so on.

4

Senator Baker. Could I ask you a question at this po
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3

250) X
that Szulc's information was very, very good on sens:

€

-

been uncldssified.
Senatdry Baker. I am speaking more of
relationship.

Mr. Angletkt

B

in India. But the way he went about

Senator Baker.

Mr. Angleton. It\?ka ted to worry me, because he was

talking plutonium, whidl was scientific. Gottlieb,

before he went to that whole depaftment of his, was transferred

£5)

to Carl Duckett/./ﬂ(ﬁd that is the reaSgh Gottlieb left.

Senator;ﬁékér. You mean he didn't_ want to work for

charge of processing the photographs that were taken in Dr

TOP SECRET
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410 Freat Street, S E., Washington,

Mr. Angleton. His office would have been.

Senator Baker. Do you know of that sitiation?
. . dy‘jév

Mr.Angleton. No, except --

¢

to Colby about Ehesematters? Did yodléver get any impression

that they were impﬁwing that Coli;;was their source?
: “éd

Mr. Anqleton.'vQThe only ﬁﬁing that came up is that when

agent, the Soviets
/2

g

would not have péiﬁitted the operatioxﬂfo take place,
And I tpig him that he was errone&ésy that to use that
guide was sﬁﬁply not to undérstégd what théﬁgame is all about.
Anqaﬁhen Philby was stationed in Washfﬁbgon he helped

the FB;;ﬁn working on some communications intelkigence which
[

led Lo’ the identification of Klaus Fuchs.

4 )

Phﬁﬁby being a Soviet agent, the Soviets were prepafigd, to let
4§faus Fuchs go down the drain rather than hurt Philby.

5

Senator Baker. As an ultimate cover?

Mr. Angleton. Precisely.
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410 Farst Street, S.€.. Washington, D.C.

intelligence communityn in the pos1txon that Hersh enjoys, with

the prestige and the lmpact T;ykhe U.S. public, it stands to

N

Bhem to give any baby talk as to what

Senator Baker/ Do you think“NHersh is a Soviet Agent?

/(f

Mr. Angleton. I am not saying t;:%;h is a Soviet
N

ge Wells, who

‘

was in coupkter intelligence with me in London'durlng the war,

!

"I told hﬁﬁ-l could not buy Szulc's article regarding Hersh, the

agent. To bej?n with, when I went back

£

alleged meetlngs and that they had certain sources

1ntro ctlon of Dr. Mann's name and so on simply dldnf
% /* .

water, and something was wrong. L N
ﬁf(# But Dr. Mann is a suspect Soviet agent, a friend of

TOP SECRET




indication that S
Mr Angleton. E¥ 8 or the way I look at it, I

2
B
7k

am prepared to admit, begca " in the

cryptonym Easy Chair in/F3

Senator Baker. T

wWARD & PAUL

Mr. Angleton.

~

sanctified word in

Soviets were blo

L 2
o
st o

SenaﬁéiEBaker. Off the record.
a4
a7

(offrythe record.)

fogy

o4 34 )

Mr¥ Angleton. But let me put it this way.

E)

o

kéﬁé said, I called Ben Wells to see you, becau

place in which to raise all this stuff.

Mr. Schwarz. This is Szulc?

410 First Steeet, S.E., Washungton, D.C. 2000)

!

% Mr. Angleton. This is Szulc.
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Ssnator Tower. Excuse me. Will you go back/ just a bit

here? Youbhraised a question of how diad Szul‘iég:w the name of

[
a

Mr. Anglegton. Yes.

Senator Tow&g.

llow do you thinky
Mr. Angleton.

either unwitting, or has agsource who has knowledge and is

e
7

o may be retired, and does

~
o)
-
J
s D
H
X 4
Q:
&
<
S
.
(@)
O
N~

%10 percent true and 90 .‘

I woulds.assume his financial aitua%ion is such that he

4
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Mr Angleton. Yes, either witting or unwitting.

g Senator Tower. The KBG knows this, and,

czgld have come directly or indirectly from that
r. Angleton. That is right.
Shator Tower. That is a possibility? ./

; ngleton. That is’'a possibility(g/

i /5
brains about¥the fact that he does havef
)

the Roumanian . ‘Ambassador better thapi®afiybody in Washington,
£ y

k7

and he knows the Poles, and he knows jthis. And it goes on

and on.

So, he is dealing

Vi

Intelligence
+

Miééhngleton. I don't know.

our pe%ple in the field.
A

Mr. Angleton. I don't know.

Mr. Schwarz. ttave you heard that?

TOP SECRET
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Senator Tower. Will you go back

ithout identifying him, and the
'é;ing through this business that he had

the best sources in the Aéégc égygd that was Sidney Gottlieb,

4
>
<
.
L
o
€
<
3

. and here was a scientific aldiegation, plutonium and the
scientist and all the regt of them,
And again, if hef/did have a liye, source in that

area, that means hegwould have a live sQurce across the board.

L e A D s e

When he askéd me about my Successor;’ 2 told him that

I was not prepared to respond to that, that very new man was

entitled ti/?ne free shave. vb _ \
Andéff says, I know your successor. And I dok't think he

actu;/ﬁy mentioned the name. But in this article whlch has just

come t he mentions him with his biographical sketch*
Senator Baker. Who was your successor?

Mr. Angleton. Goorge Kalaris.

410 Furst Street, S.E., Washington, D.C. 20003

I had never known him before.
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et cetera.I mean that is my/CZew

'ugf why he was doing all this. Whereas my concerns ﬁg;e quite

Schwarz. Do you think it is possibL@f because of
£

LLferent concerns, that your effort to/deny the story

ﬁ%had some concerns that
.04

dealt with the ”75 Q°l ¢ that dealt with.the

newspaper source, ‘bat dealt with'Egsy Chair, that dealt with

l‘!ll%
=

the statement that maibe the December 19?4 article was inaccur-

ate. And he pursued all.theségiatters with some vigor and in-

terest.

Do you think it #ediposs “1 that because of that that

,é(@;b N

whatever denial you nfdde of the transfer of atomic parts of

thestory didn't géicross to Mr\\gzhlc?

s Y

Mr. Angleggn. No, I think it ‘got across to him.

Jd

2

— ¢

4

@ :

<

o o
C.
C:
No]
N

SOOI SIS U PO

Mr. Schwarz. Can you recall your'kbrds to him that

denied the 4fomic transfer?

y 4

Mr. Schwarz.

410 Fust Steeet, S.E., Wasnington. D.C. 20003

‘ﬁ S Qbﬂ with beingtrue as being false?
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phstated in that fashion. They were stated in the fashi/oh that

Mr. Angleton. They were consistent, but they werén't

e cetera,
story of this sort, which comes to the

%;_who pull out a file on Mann, and the; read down and

aseociation\ygth Philby, all this stufi;yf my actions with the

Australians, or theq‘\

ally the basic informatiflon :éé%x would be a confirmation to ther

based on very high level sedéat information, that the story was

Senator Tower. bt ﬁoursue just about three ques-

tions here.

f

ld/%e ask youto conflrm or deny that?

Hr. Angleton. I can't remember it with predisely that

K
typgfof precision. The story that he gave was a venyjplucid,

Senator Twoer. Did you deny only in part the va Rt

of the question that he asked?

TOP SECRET
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Angleton. No, I denied his story --GF would like to
keéblthatum
then thn he §§§%?own into the other things, which had to

do with'chhnolo géﬁgél I can say is tHaE anyone who follows

closely the Nasser,

CIA, it is voiﬁminous

J
3
<
s
«
-]
[
<
H

in the last war we loggg;%\and we Yei:111 do this today, we

&

5 )
don't know the extent of this:-— io'st some of the installatigns
~ which we had pu@ﬁ@éylhere.
-5
Mr. Sch&@rz. When you say
Mr. Angleton. The CIA --
b

Mr.)Schwarz. Wwhen ‘he say
e :

W, "

N A
yo*apgan the CIA?

the GEA7put in there?

fe/Senator Baker. What installations?

Mr. Angleton.The line of sight, electronics --

Senator Baker. YOu are not talking about -~

410 Forst Street, S.E., Wathington, D.C. 20003
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5

éé%iment -=- and if this story without the introduction¥%

‘Ehere. And I want to complete this -- because of the fac.

that most ‘of. the information which we gained from thé

:hich had a direct bearing on using B-52's in vie nam, we

teriz ng and so on of those SaM! a.k

e have worked on questions
we have always helped them out.technologically. And I think
¥ece of gear we ever gave them,
that they turned it to ﬂfzreater sophisticated use
than we géd, which Qas tﬁﬁt
And éhgy woul ¢ '
But thére was’Zhio -- so tgzﬁxfhis is clearcut, there was

no attempt to 1ead him on regatdi

tha t&i

e

from somebody who is in the

had beertold, it would be just another of the many rumorsé

And Senator, there is something I forgot, and I want &

TOP SECRET
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K pared and caf&f

get back to it. After the Six-Day War the Soviets s

\}\\ Q barrage of propaganda in Arabic fto the Middle tast

\*Aﬁdio Moscow that the CIA -- and then mentioned m 

Was working for us, and whom I had put in. touch with the

)

g
\*during the Cuban business -- had ﬂ%ﬁ on a ship with

who had a back-

ground in EES:Zt with the Israelis, anéyhad met there and pre-

yd out all the strategdc part of the Six-Day

A %

‘War. And this 1s“a11 PFIS. Andg@here was a tremendous pike
df Soviet materilals\:- they tz%;r got much into our media, be-
B 2 &y

‘fddia\mast in Arabic, and which

And, therefore,

A
and so on.
N

. »a\ _
The querygthen raised was whether l}h\penetration was

y

v
here or wad it in

Yy

Mgf Kirbow. Did you express any concerfito Mr.
‘7about the use of Dr. Mann's name in thisxgmq%cle?

Mr. Angleton. Not Dr. Mann's name. My expiession was
Aﬁﬂat if you -- I’said that article, false as it is, Q~th the

many things injected in it -- 1 will be very frank witHh you,

I became scared of the thought, because, one, the story o i

TOP SECRET
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10

ab %éégfly a stoney expression, no expression on

And th?gkxis something very,.very Queer, and th

was initi§;gd by him. And that was why I a§§{§ Mr.

Szulc,

did he come ééizou or did you come to him. /

Senator Buﬁqr. Did he come to you?}f

3

Mr. Schwarz.

%Y

_E%t me ask yod, 8ne specific question,
%%\ Aﬁgf'
o) / .

Senator Tower.

yes or no.

11

12

14
15
16

17

19

20

JEFK Act 6 (1) (A) e
JFK Act 6 (1) (B)
JFK Act 6 (3)

21

22

e -
Mﬁ%/Aaron. So you didn't confirm and you didARE;deny,

is thdt correct?
-/ . . L
It is very difficult for me to respond

'3

Angleton.

an awful lot of subject. And furthermore, in the

TOP SECRET
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JEK Act 6 (1) (A)7%}
JFK Act 6 (1)
@I FK Act 6

16

17

18

(3)

\\this story with Mr. Szulee

(B)*

'#Mr. Angleton. = They were very

Mr. Schwarz in

on. 3
WEQ%%;
said you felt under %

Mr. Angleton.

was a denial.

to
with Hersh, :ﬁ%

back into the meet;né

57

source tbat had |

S

Senator Tower.

Are you saying

Mr.

Angleton.

DocId: 32423393

Page 45

Mr. Aaron. What problems were those?

any questidns he raised with you about the ¢

I would say this to you, Senator.

TOP SECRET

sensitive

ead him back to

Y

g
6" do with Sidney Gottlieb,

and so on,

A3

in ‘E&ect, then,

iransfer of

or manpowgr, for

l:,

,problems. And

in discussing tH{s same matter, you

g, obligation /o eithericonfirm or deny

this

that

that

was couched in(cxrcumlocutry




. N first, I will have to explain we went to the restaufa

ffnvited us to the restaurant, he was insistent ondit And we

\oﬁle. Hersh was a person who a4 requested a secret

Y

ded in a restaurant to

Mr. Angleton.

Senator Baker.

it might be recorded,

4
2
<
[
L
-]
[3
<
3

Mr. Angleton. I{V "im_ The thought crossed my

mind. I looked at him, and he SORE, Of == he could hide a lot

of things.

setup by a fqreignAsource, or from internally?

Mr. Angleton. What might be a setup?

410 Fust Street, S.E., Wasnington, D.C. 20003

Mr. Kirbow. That this whole Szulc interview, story a

TOP SECRET
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15

18

everything else.

Mr. Angleton.

Mr. Miller.

it as a dossier.

i

Pigs, and so on.

H,
a similar filgﬁ

s
Szllc?

Mr. Angleton. No.

Mr.

Schwarz.

As I say,

ten years.

‘}he Agency until we héd'this lunch,

B\ /
NAngleton.. I do not -- 1 doj;éf;
R 7

have access to files/ “AnAd
u‘ﬂ!

of material.

And I think theé\fact that he is foreign-

born, and the altlegations and so"

And many of these %

routine sécurity check is made.
)

Mt/ Schwarz. Are you aware

Past surveillance?
Mr. Angleton. I don't know. I am not aware of i

I don't think I have ever seen his file for fi

TOP SECRET

I never discussed this w

I think one has

I tgﬁ%ﬁ one has to review

And so the Bureau has

-ﬁ{es are created =-- and

S
and therefore a

5y

~of any surVedllance of
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18

Mr. Kirbow.

7
"'In your official capacity in the €IA”you nevd

ghad any occasion to cross Mr. Szulc's trail or ¢

sia person ~--
N

=

Mr, Miller.

file matter.

Szulc.

Senator Baﬁér. Hersh wrote a stor
files. Was that right o;‘&
Mr. Angleton.

£
never counted them.

because our staff was cut in half, and we had the problems

TOP SECRET




of the Watergate, and we had

,great deal of thig stuff

gssionally worked upon.

R.Senator Baker. You

. Mr. Ahébeton.
6 C\§§You shed any light on that per,

7 life, the iﬁk\ ﬁ/

mpact that the Watergate i/%pstigation had or any

in the Agency's

gthe so-called

WARD a PAuL

14 What was that

15 Senator Bakef

to narrow it, I want to make

19 One,

20 workingwln the -~ working with the AGency in 

21 |l in your break-in or the Preparation for the coﬁﬁ

atgéhpted cover-up?

Mr. Angelton. My answer on that is, I do not. -And

410 First Streer, S.E., Wasnington, D.C. 20003

T}‘by that I am separating the midnight channel 26 things

newspapers. I know Jim McCord extremely well. '

% TOP SECRET
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ML, Angletop. I am aware of what was {
[N ROV I

Helms.
Mr. Angleton.
Senator Baker.

Mr. Angleton. In anyXevent, I can say that Gaynor's
A

Q&%:e AGency on conviction,

n the Office oE curity.

7
Mr. Millgt. He being McCord?

o
Mr. Angleton. Yes.

Angleton. e was not.

TOP SECRET
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13

14

18

19

Page 51

]
A8/ 3ix or seven weeks to work on it.

Complex?

~... ¥
Mr. Angleton. I n't %pderstand it, because I would

oy
vhim.

say it was ideological wi There wasn't any difficulty

in understanding his vig

A7

Senator Baker;é§~ e equipmgpt that was used,
5 ,.\

was a fairly primitivéfsort for téé%%jort of operation.

Does that agree with your appraisal % him?

That is what I reﬁq%
 %

oﬁﬁa given subject.

I am told,

Mr. Angléeton.

And that surprised

me also, because as a rule -- let me put
‘g s ‘
I am sayiﬁé is, it was the Soviets who made

his way, what

thatlzggé certain country very close to us they
)

&3 g

a laser

K7
sy
5

: 9

iring everythlng

beam on a window of the Minister of pefenise, and

giook McCord and the group and sent them to that countny‘for

So, McCord has great d%&

knowledge.of the -- he knows the counter electronics.

TOP SECRET
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10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

24

25

- Senator Baker. I don't want to lead you too far away fro

the original subject. But I would be interested in knowing what
if any information you can-give us about the Oswald situation.

For instance, does the Agency keep a file, or does it havd
a file on Lee Harvey Oswald? |

Mr. Angleton. They have a file. They have, I think, more
than one. I think they have a subject file, and in that they
have all the documentation that went to the Warren Commission
through Mr. Raymond Rocca, who is my deputy.

And then there is a lot of undigested material that was
brought out after the Warren Commission.

Senator Baker. Was there ever any lnquiry?. Or do you
have any opinion as to whether Oswald was a Soviet Agent?

Mr. Angleton. Yes, I have a very strong opinion. I know
the time factor, I will try to shorten this.

put I tried to prevail §n Mr. Dulles that there should
not be -- that there should be a statement to the effect that

the Commission, in the life of the Commission -- that these are

TOP SECRET
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10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21

22

24

25

the conclusions on the av&llablé'evidéhcé; 'Butxgivén'éhd fact
that the Soviet Government has a Department 13, which is under
the Central Committee, who is taxed with the assassination of
Western Leaders, that the door is open, and that is for future
generations to speculate. So that it would not be closing the
door, that it would really mean the investigation would be
pursued.

Senator Baker. John McCone, as I remember, was
queried once on whether we could establish the bona fides of
certain people, including Oswald.

Mr. Angleton. And Nosenko.

Senator Baker. Was there any advice by you at that
time to McCone or other wise that the bona fides of that
éoviet person or of Oswald ought not to be stated in cate-
gorical terms?

Mr. Angleton. During the period of the Warren Commission
we prevehted as far as we could any information from Nosénko
going under the record, on a question of bona fides.

Senator Baker. Why?

Mr. Angleton. Because we didn't regard him as bona fide;.

Senator Baker. What did you regard him as?

Mr. Angleton. We thought he was a dispatch agent who
was sent to mutilated the leads. of very high grade Soviegﬁ
whom we had acquired prior to that.

Senator Baker. To mutilate leads relating to the Kennedy

TOP SECRET
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assassination?
Mr Angleton. Relating to assassination, KGB agents,
Vi SSALL
v ly, the British agents, and many agents in France, a
alleged penetration in the U.S., et cetera.

Senator Baker. And did McCone accept your advice?

Mr. Angleton. He did, exceﬁt that IAunderstooa that
a lot of it has been declassified. And when he gave this

schan®
interview recently with Shor, I called his executive officer
Elder and I asked him, and he said, who in the Agency ever
alleged to McCone that we now had re-established the bona fides?

And I said, he is an old man and doesn't think too
well, et cetera, and don't give me that stuff.

And he said, well, I will give it to you.

And I never heard from him since. But McCone was a man
whowould not have made this statement. He hés total recall.

Senator Baker. I am sure he does.

Do you have an opinion as to whether or not Oswald was
infact a Soviet agent? -

Mr. Angleton. Well, let me put it this way.

I don't think that the Oswald case is dead. There are too
many léads that were never followed up. There's too much in—' !
formation that has been developed later.

For example, in 1966, in a Soviet book on Cuba there is
a photograph of Khrushchev, a photog;aph of Castro, a photograph

dooat ’;/ Sy
/
of a man called Alexiev, recal name Shettov, KGB, with the first
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police arrested Castro as a gtudent,

5 "

Soviet Ambassador to Havana, and a man named Leontov, who was

the Soviet KGB operational man in Mexico. When the Mexican
they found in his note-

books the name of Leontov, KGB, Mexico.

Now, photoqrephs 61, and so on, are in a KGB journal for

Soviet citizens abroad. It is a pbible,75 percent KGB staff.

Photograph of Brezhnev, Castro. Alexiev, Leontov.

Now, we had a double agent after the assassination,

who made a number of allegations that he acquired from the

chief of KGB, Mexico, Yatskov and he was a superior of Leontov.

Now, after the assassination Khrushchev was in Cairo on a stat¢

: 14
visit. And he pulled an American journllist aside, and totally

out of context, expressed the view that there was a con-

spiracy. and it involved the Right ¥ing of the U.S.

The thingwas totally out of context. And he planted

this bug in this fellow's ear.
WE had double agents who stated that the KGB put all of

six months on working on the assassina-’

their personnel for

tion, and had concluded that an American Right Wing pusiness

under Johnson was to succeed in power. And 1 am not talking

about petty informants. I am talking about men whowere ascer-

tained members of the KGB and part of the soviet elite.

those leads have

and I can mul;iply that. Those cases,

never been followed up. One is because of lack of manpower.

the general problem in Washington and the government

TOP SECRET
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that there is nd forum which can adjudicate issués in the
intelligence community. of a counter-intelligence nature.

1 may have allegations, very firm, that relate to somebody in
high office. Dut there isn't anyone, ombudsﬁan or somebody, to

whom you can go.with the information and talk to the Soviets and
Fe

£

pull the bureau and ourselves and everybody together.

Senator Baker. Could you give us.at your leisure a memor=
andum of your recommendations in that respect, how that might
be constituded?

Mr. Angleton. 1t would not be a pleasant one. I have
submitted -- and I don't think it is breaking any confidence =<
gsuch a memorandum to the Commission. And I have submitted
a personal letter to the Vice Prsident. And my whole plea
was that my days were numbered, but regardless, that in and

beyond the 1ife of that commission, that in his position as

vice President he had a rare opportunity the first time these
matters were ever aired, and that the disaster of Hoover's death,

and Gray. and the Watergate and so forth, has destroyed the -~

counter-intelligence forces.

And this added thing of Hersh has about dealt the final

-'/N"'\
7T in_particu

1+ yoe e g —————
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‘JFKMAct
JFK Act
JFK Act

Mr. Angleton. Very, very poor.

I have put in there, and I think it is very ¢

Mr. Angleton.

E%fhere isfa whole history of information
é« . K; -

that relates to theﬁpast and to:modus operandi{ and to targets,
£ a
and so on. Andj"hat is inclusive of all the American life,

and in partlcuiarly visits to the Sovﬁ@t Union, and so on.
Thereare cemmunlcatxons intelligence more‘sensitive which was

broken d xng and after the war, KGB communl'ations, New York

ryﬁt yms given.
éi? ages, of which a small percentage have been broken.

And they relate to Hiss and many things. And mosgt of

would not be admissible. And there are a lot of problems




IJFK Act
#JFK Act 6 (
JFK Act 6 (3)

because we
this common denominator of the military and other agrepézfts

“none (Ares 202) 3448-6¢

where they do share common information,

o
™
~

Mr. Angleton. No. But my Stati2§9 doesn't mean anythi?q,
because I cﬁ“ / j
, in some months., 9?

ure you that it is théfjlast thingI have
9 been concerned witt

t I have seen these

10 allegations in the p

&ger, I wouleﬁﬁt be surprised. And this is
11 [ "the second time in my é%%;; or £hé third time, I have ever

12 been here. To come here ;hd,ﬁee how this whole set up is is

13 quite a shock.

14 Senator Baker. Whi;%about communications intercept,

15 Congressional conversations, are you"aware of any methodical
(7

L

16 effort by the Russians or the KGB vis-a vis Congressional tele-

76”00’!|4’w‘z’)

17 phone conversatxop ?
b 18 Mr. Angle gn} Absolutely. I think =-- 1 amga
it s’
19 that the peopkz in NSR are correct, they usually ate, that the

ssuming now

49 %
20 telephone, the formal telephone company traffic appa §§§tly,

21 without th knowledge of the caller, is quickly shxftedﬂto

)
That runs into hundreds of thousands of telephone

22 mxcrowqy

Now, I used to be quite deeply involved in the

410 Frrst Sireet, S.€., Wasnington, 0.C. 20003

25 -ééhetration of embassies, and so forth, in my youth. And it
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“is a fingernail, arm andrbody affair.

vl./setup, because among those expelled men who served in Washington
%ﬁi

— TOP SECRET

It takes an awfuldy

long time before you finally get into a code room an

mostly related to go‘t;'r,éfnmental officials, and transmitted them
o

AN

to the Soviet Union, ahd\keptfﬁndividual files on them, would

you confirm tha‘t for me?
Mr. Angleton. I woula 5;§te that that is absolutely in

my view correct. And would ny\that the man who technically

could respond to thg :
n

now, I think, '"~r‘11 a consultant there.

Chief of NSA whg//?
And he is proba' amore sophzsticated"person to relate the pro-

dayA he way the British did, and expel that 105,

2
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i
and who weren't in‘the U.K., were those who were on th

JFK Act 6 (1) (A)
JFK Act 6 (1) (B)
JFK Act 6 (3)

|

N&nd that statement, official state %%g was put out with-

rselves, So, we

ms of Soviets, and tim
7 cigus

1Y

understanding of it, no,\wbshful thinking.

f
FA

the Western World. Apé they\tjugh .at the U.S. in terms of wha

red by professionals all through

C@ut what it*has done to the intelligence
services, or to.ghe FBI,
once was. Andv © there isn't any neal internal security protec-

{ .-
5? L

The:Bureau's problems =-- and I had -hg~case-of‘a KGB

£y

tion.

officeriéhr atening one of the people we areédealing with
%g

in th Mid-west, he was from the United Nations@Qa young
? ALY

KGB’fellow And I asked the Bureau, was he a

And they said, we put him to bed.

him. And I am still up there.
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And we had hoped to have General Orloff, who was

: ‘ DTHEPTH s
s 8enior KGB, going back to the days of Reginsky and Staldin¥
%ﬁx Lenin, who had been the head of the KGB, in Spai

tim@%gf the Spanish Civil War. And we had him stakeliout in

>
Ohio under an alias, and they found out about it.,

8 Rocca and myselfifand Mr. Hcod, all of us atdthe same time,|ar
-~ 9 to successors or a&dhto organization or as %éﬁinything.
Qﬂ "
10 Senator Daker. 3
<
. -— 11 Mr. Angleton.
N o
: 3 A
: - ¢ 12 || from the beginning under b
. 4
.: ? 13 | he left for his own reasons, \‘
- 3
C. 14 Mr. Schwarz.
c 15 Mr. Angleton. He left. JBW

16 it was financial. And he prgﬁounced éﬁiéé:e,was going to leave.

17 Rocca left with me simplyfibecause we shaneg common beliefs anc
18 we worked together fordsd:

19 Senator Baf;?ﬁf
o,

20 | article of December 27?2

21 Mr. Angleton. I don't know. Mr. Colby has not'“

22 in me.

23 sehator Baker. Did he fire you?

24
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%‘nder the CIA, and so on.

SN

past fiveRjAnd I asked him if he understood

=

N .
he was doing,Nthe implications.
A\

Y
And he sai

N

S

And we were about theﬁ%

5

the reaction to him universally was,\he was

And he said, that i_s‘%:methinq W

A

So, I got,

¥

TOP SECRET ,

\But he said, I have got to run, and it was abou

And I said, whatf7do you mean negotiaté
And he said,/{vé/will talk about it nex

/G/;)/and shook hands with him and :a\l out.

-
0
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in ef what

)

‘i_’%

t week.




Pnone (Ares 202)

&
7>

wARD & PAUL

: :
) 191
sl
¢ 293
o "
4 ]
: 21
Z: i
b 22 |
Z 'il
4

& o
z .

° 24

DocId

HW¥ 54921

7

Senator Biker. I am speaking of anyone who mig
peng&ﬁﬁ%ed the taping capability in the Oval Office?
can I follow up some of

Mr. Schwarz.

Senator Baker asked you about Oswald?

fr————

What about the pictures, one of which was a picture of

Leontov that was in a piece of paper found in Mr. Oswald's

pocket when he was arrested in Mexico?

There is an allegation.

Mr. Angleton.

Schwarz.

Mr. What copnection is there between that

picture and that allegation and Lee Harvey Oswald?
“r. Angleton.

was to go to Cuba allegedly to contact the Soviets.

And was Leontov then in Mexico, or --

Mr. Schwarz.

Mr. Angleton. I don't kﬁow, because the double agent

whom we believe was actually controlled by the Soviets,

TOP SECRET
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Byetkov, gave us information which we would now regard as
private,.which would tend to absolve the Soviets of any
implication with Oswald.

Mr. Schwarz. When you acquired from a number of sources
the information that the KGB had spent some gsix months --

Mr. Angleton. We only acquired the hard stuff of six
months and what they did from one man who was very high in the
KGB . |

Mr. Schwarz. Without getting into what his name was,
when did you acquire the information?

Mr. Angleton. 1967, or thereabouts.

Mr. Schwafz. So it was after the Warren commission had
reached its conclusions?

Mr. Angleton. Did'you have any sucﬁ information during

the life of the Warren Commisgsion?

Mr. Angleton. I think the only thing was the Nosenko --

senator Baker. Which was suppressed by whom?

Mr. Angleton. We suppressed it, because Nosenko arrived ‘

at a very brief time after the assassination as a KGB defector
Senator Baker. And he is the one that you think now as
a planted agent?

Mr. Angleton. Yes. They thought he was sent on a

.mission.

Mr. Schwarz. Suppressed by whom?

Mr. Angleton. Suppressed from the Warren Commission.

TOP SECRET
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Mr. Schwarz. You said that Nosenko, one of the reasons

you suspected Nosenko waé a double agent, or a planted. agent,
rather, was because he was saying things that were contra-
dictory to some other high quality pergon who theretofore had
been giving you information before Nosenko came- to this
country?

Mr. Angleton. That is right.

Mr. Schwarz. What was the nature of the information
relating to the Kennedy assassination that the high quality
person had given you?

Mr. Schwarz. Let me say this so that it makesva little
more sense.

In December 1961 a member of the KGB in Helsinki defected

ﬂ.xf?LfJ ;
to us. His name is Golitzen. He has never been in service,
except Jack Anderson came out with an erroneous account of it,
aileqing that he had stated there was a plot to assassinate
Nixon. He did not make such a statement. |

Mr. Kirbow. Do you think this statement should be on
the record?

Mr. Angleton. I don't mind it being on the record after
the Anderson article. They have been looking for him.

Now, his is probably without any q;estion the most major
defection since world War 11 as far as Soviet intentions,

Soviet organization, and Soviet operations are concerned .

And the reason, among others, that it was so important was

TOP SECRET
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he ha& decided to defect hany years priét to December of 1961,
if the opportunity ever arrived. And therefore he used those
many years breaking down the compartmentalization of the KGB
in order to acquire the kind of information which would be mosH
valuabie to the US, and to our allies.

Therefore he refused many assignemtns abroad, but tried
to always remain in headquarters and get himself appointed to
investigative commissions and other things of this sort which
would get into everybody elses's business. Among other things,
he spent many years in the training schools for people who
came pack for six weeks from different parts of the world to
brag about their achievementé. And he absorbed all of this
information.

And among other things, he stated £hat he gave the
crytograms and circumstantial evidence of penetratigns
throughout the West.

And then the Soviets rapidly transferred 300 of their

people after his defection. And as is normal in a case §f
this kind, the big problem is to write a damage report, which
means the whole service would come to a standstill. And the
objective would he to review all paper files and everything that
showed his initials. And you usually would have three
categories of information: you would have information which
he deffnitely had knowledge of, and information which he did

not have knowledge of, and information which you are not

TOP SECRET




HW 54921 DocId:32423393 Phgg [

Prane (Area 202) 344-6000

76”(’10'}[,!.‘)

WARD & PAUL

110 Frest Steeet, 5.€. Wasminaton. 0.C. 20003

10

11

12

13

14

15

16

18

19

21

27

24

ceratin about.

Now, when we did a similar opération on the Sergean£
Dunl%p who was working in the National Security Agency and
committed suicide, if I am not mistaken we came to approxi-
mgtely 400,000 documents that he could have had access to,
although he may not have had. And it is interesting to note
that after his.fggggg}QQQion, in a search of the quarters,
the Bureay, or whoever did ‘the search, found six of my letters

e
to NSA relating to information from Golig;é:.

Senator Baker. Did you speak of the assassination?

Mr . Angleton. What did you say?

Mr. Millerl pid you éay Mr. Dunlop?

Mr. Angleton. After his suicide. I am sorry.

Mr. Miller. You used the term assassination.

Mr. Angleton. I meant suicide.

Mr. Miller. The word is interesting, because it is

charged, as you know, that he was assassinated.
Mr. Angleton. Maybe I was thinking out loud or somethingd’

i .
In any event, the 1969 Golitzen reports to NSA were in

a plastic bag, as 1 recall, in the attic. And there was 2

question of whether he passed them pefore or after.

Mr. Schwarz. NOW, what we were on was, 1 was asking you,i

1
you testified earlier -- \
1

P ]
Mr. Angleton. I just wanted to say GolitzZn was SO

enormous to the Western world because we immediately moved on

TOP SECRET
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those cases which were perishable, the French, the British,
and ourselves, et .cetera. And we had never had a gecond Chief

pirector, which means the FBI type of Soviet, defector in our
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lives, and all of this out of the blue, and no contact as in
Geneva six months after the defection of Golitgen.

Mr. Schwarz. 5nd the date is when in relations to the

Kennedy assassination?

R NI

Mr . Angleton. Well, this was a contact, this was not a
defection. He came to us once for information prior to the
assassination.

And then in Moscow the Soviets =-- and I am not going
into a lot of names, 2 member of the Second Chief Directorate,

qavé an American tourist a stack of documents from the Second

WARD & PAUL

0

Chief Directorate, the FBI, relating.to how they got
<
{hlank) , and others of our agents, which showed
—

N they didn't get them through a two-headed source, but they got

PNblank) it through a on our side.

. -0
So the leads rant into the thousands from Golitzen,

and thousands and thousands of pages of transcript, interro-

. D.C. 2000)

gation, exhibiting ohotographs, and identifications, which in

turn would refresh his memory on other courses. And out of

L wasnengton

that ceme the finalization of the case of Philby. Burgess, and

all that, the vassily case in the British Admiralty, and some

wat Steeet. 50U

other cases, and many cases in France and so on.

ajo b

Mr. Kirbow. pid Oswald show up at that time?

TOP SECRET
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Angleton. No, not from Golit;Z:}

when the assassination took place --

Mr. Schwarz. The Kennedy assassination?

Mr. Angleton. ‘When the Kennedy assassination took place,
Golit%;; called me immediately and stated that the modds
operandi with any defector from anybody's army to the Soviet
Union required that he go through prﬁcessinq by the 13th
Department of the KGB.

Mr. Schwarz. Which is their assassination department?

Mr. Angleton. Which is their agsassination department,
which is called their Affairs for Executive Action.

And there are two reasons for it. Number one was, to
find out what sophisticated weaponry or training he might have
had that would be of use to them. And Aumber two, whether it
was more valuable to reinfiltrate him into the National Army
for future activity.

Mr. Schwarz. Of the nature of assassinations?

Mr. Angleton. Of anything. - It could be sabotagé, or
intelligence, or whatever.

AND THIS QAS THE SOP on the dealing with military
defectors. \

Now. when the Soviet Government turned ovef to the US
all the documents that led to the interest regarding Oswald

stay in the Soviet Union, there was nothing there indicating

processing by Department 11. Then after the assassination

TOP SECRET
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Nosenko, whom we hid once in Geneva, he went back to MoscOw.

And in my view he would have never come back on the scene
< HE RCPANOY
because they brought this Cheraponov thing in to have the locud

shifted from where we would have controls, in Geneva, to
Moscow where they would have all the controls. And that would
be the Directorate. And therefore they would have the direct
means of counterécting and mutilating the leads and the
importance of Golitzen's defection.

But the tourist gave the documents to the American
Embassy. And we photographed them. The Charge insisted on
giving them back to the Soviets on grounds that it would be
appropriate.

MI . Schwarz. These are not the official documents deal-

ing with Oswald but the documents that ‘the man tried to pass
in Switzerland?

Mr. Angleton. The second Chief Directorate, he took all
of the documents out of the FBI Soviet gection and gave them
to the tourist and we read how we got caught on things. .

So there is the agsassination. CheraponoV allegedly
was chased to the Turkish border and shot. And in my view
this is a myth, because in 1948 CheraponoVv was stationed in
Belgrade, and he tried to defect to us, and at another time
tried to establish liaison And contact with the Birtish MI-6,

at a-time when Philby was chief of Intelligence, meaning

-that the approach would have been under Philby in 1948, and

TOP SECRET
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then he reappears in the early 1960's as a member of the
Second Chief Directorate.

That is enough of Cherapanov. But it is important only

from the Soviet point of view, the best laid plans fall apart.

And then out of the blue, Nosenko, whom we would never haw
seen again, reappears after the assassination in Geneva, and
tells us he wants tp defect.

Mr. Schwarz. WAnd he provided information which was
inconsistent with Oswald being the Russian agent?

Mr. Angleton. I am comin? to that.

So immediately we tried to get the breadth of his career
so that we know where the priorities are. And the first thing
he tells us is that while he was in_the Second Chief
Directorate in the American Section, Oswald's KGB doséiér went
over his desk. Ana his first story, as I recall it, was that
it was two volumes or three volumes. And finally it went down
to one volume and a small sheaf of papers.

Also he said that the dossier showed clearly that Oswald
was mentally unbalanced, and that he was a poor shot, and:
therefore couldn't get a hunting license, and a lot of stuff
of this sort.

And thén on all of these outstanding leads -- penetra-
tions, of the French, the Americans, the British codes, bugging
of the Embassy, all of these different sorts -- Nosenko had

L ER A
something to do which diverted us from Nosenko's leads. And
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of the Central Committee on the reorientation of the Soviet

Page

in the normal course of events, we might have put Golitzen in
contact with Nosenko, which may have meant the assassination
of Golitzen, because the whole approach of Nosenko was one
where logically you would bring them in and have two bodies,
one from the first Chiéf Directorate,. that is, Golitég;, the
CIA part of the system, and the other from the FBI part of the

system, and therefore you would have a very strong balance

against the KGB. But we didn't do that. Because there were

certain things, litmus papers, questions put to Nosenko. And

as far as I was concerned, if he was bona fide he would have
answered one way, and he did not answer that way. And they had
to do with some deeper secrets regarding a meeting of the

2000 members of the KGB and the Soviet Government in May of

1959, presided over by Shelepin and atténded by many members

Services and the return to Leninism wherever intelligence
operations has a political objective. And this is a part of
the process of de-Stalinization. And so when we took him
unwittingly chronologically through his career, he :omits

all of this phase. And we had three or four or five other test
things, where their damage report would not show that Golit;éh
had access, because it was part of his way of getting in and
breaking compartmentation. And therefore they would have no

evidence that he had sufficient knowledge.

Mr. Schwarz. And so Nosenko looked funny to you, he
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looked wrong to you?

Mr. Aﬁqleton. Absolutely.

Mr. Schwarz. He looked like a plant to you?

Mr. Angleton. Precisely.

Mr..Schwarz. And among the information tqat he provided
to you was that Oswald was a mental case and was a bad shot?

Mr. Angdeton. Right.

Mr. Schwarz. And'yﬁu had also received from Nosenka --

Mr. Angleton. Golitggg -~ from Golitégz\—- information
that suggested the normal practice was for Department 13,
which had responsibility from the Russian KGB for assassina-
tions, to interview mi%EEtary defectors. And - we had observed
that when the Russians transferred documents concerning

)

Ooswald, that there was no reference in there'to any such
debriefing by Department 13. And anothervimportant part of
it'is‘that there was a man who was handling George Blake from
London, who was Codnselor of the Soviet Embassy. And when he
returned he became head of the 13 Department, General Rodin:
But he was there under an alias as a civilian. He was the
Chief of the KGB in London, and a very higﬁ grade man. Then
he took over the Department 13 and reinvigorated it.

Mr. Schwarz. And what was his connection with Oswald?

Mr. Angleton. I am saying that he was head of Department

13, and was head of Department 13 at a time -- I mean, he had

a long history in that, in other words, the prominence of
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Department 13 and this is a point I think I should make, that
the Agency, unlike the Soviets, does not have an assassination

department. The Soviets have always had an assassination

department, which is totally gealed off from the rest of the
organization. people from the outside kner very 1ittle about
what goes on in that. People career-wise stay in there.‘ And
they report to the Chairman of the KGB, and drop off, who 'in
turn report to the Poiitboro. And therefore it is an entirely
sealed organization which is capable of all forms of action,
whether it be sabotage -~ an illegal sabotage Or what, an
illegal directorace which is independent of the rest of the

KGB -- nuclear sabotage, and all this type of thing, and

infiltration of enemy forces in the event of war. And of
course assassination, the assassination of Ukrainian leaders
in West Germany.

~Mr. Schwarz. Do you recount that simply because it makes
more significant the ab;ence of any reference to Oswald becaus
you are giving evidence as to the vigor of Department 13, or
did you recount it because there is a more direct connection
with Oswald?

Mr. Angleton. This is related to what I told Mr. Dulles,
I thought it was absolutely wrong to close the door on the -
1ife of the commission, and instead there should be a statement

that we are not in a position -- that on the fact available to

\
us during the given period, these are our conclusions. And
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then to spell out in deﬁail-Dépaftmént 13 and its organization
—— and the burden of proof shigts. But not énly the burden
of proof, but you never know when a worm goes into somebody's
head to defect from pDepartment 13. And that bring you up on
the entire story. l

Mr. Schwarz. So you have recounted the importance of
Department 13. You have recounted the significance in your
mind of the absence of any reference to Department 13 in the
documentatién on Oswald turned over by the Soviets to the US.
And you have recounted the strange nature of the information.
provided by Nosenko.

Mr. Angleton. Correct.

Mr. Schwarz. Let me ask you another line of questions
about each one of these items. As to the Nosenko information,
you stated that that information was suppressed from the
Warren Commission?

Mr. Angleton. The word suppression is probably not the
right word because, i wil; be very honest with you, I was told
the other day that the information was given classified, and
it was given to flelms oOr somebody, or Mr. McCone, who péssed_
it as a classified document . I have asked for it, but I
haven't secen it.

Mr. Schwarz. Why did you say a moment ago that it was
suppressed?

Mr. Angleton. Because I never knew where it went.
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sitting in the position as to where that {nformation
go, I was opposed to it. And my pfficial position was

And I ghought until relatively recently that it never

And then all of a sudden they have declassified a lot of
Jaeck

stuff. And Mr. Rocha, who was the point of record of the
Agencyfs dealing with the Warren Commission, told me that
Nosenko stuff was the stuff they were declassifying. Now, his
role was not one of the executive nature. Actually it was
simply because he was a great scholar and a great many other
things, and therefore he had the most cathollic background to
hanale something as eomplex as the Warren Commission; not in
exercising executive power, but working on behalf of the
Director and all the Directorates and eve;ything pertaining
to the Warren Commission. He iéAa tidy individual. And in
fact Mr. Belin has made a great deal of usebof him in the
Commission's business, and he is the one that ‘had done all the
digging for the commission, and so on, on a whole series of
matters that I am not familiar with.

But my point to you -- and this is very difficult to
explain -- is that the queétioﬁ of Nosenko created a very
great division in the life of all counterintelligence as to
bona fides, as in all questions of when you are dealing with
double idcntification agents, there is always dispute.

But let me just line up the order of battle here. Our
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Chief of the Soviet Division accepted the fact that the man
was a provocation. His Chief of Counterintelligence accepted
the fact that the man was a provocation.

Mr. Schwarz. Do you mean provocation, or providing
false information?

Mr. Angleton. An Agent Provocateur.

1 said he was false., My man said he was false. And
isn't a parrot affair, each one reads the same stuff and
analyzes and come to their own conclusion. And Golif;égz
who defected, based only on the Geneva, first encounter in
Geneva,vnot the defection, had predicted in advancé that
because of the enormity of his defection they would send a
provocateur into the West to destroy and mutilate his leads.

So it was a question of awaiting, you might say, who
knocks on the door. And here is Nosenko.

Now, since then the Chief of the Soviet Division who is
no longer there, has recanteéd in a way -- the Inspector
General went into all this -- he is today the NIO dealing in
Soviet Affairs, the National Intelligence Officer.on Soviet
Affairs. And his counterintelligence man, a fellow named

v

Pete Bagley, who is the brother of the two Admirals Bagley,

v

and one of the best men we had, left the Agency and is now
in Belgium in private life. And I can go all the way through

these other people who have been dispersed. But the record

will clearly reflect that the preponderance of all individuals
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was that Nosenko was gsent on a mission.

Mr. Schwarz. And provided false information?

Now, is it your current unaerstanding that what was
provided to the Warren Commission was the raw infomration.
brought by Nosenko, or was the Warren Commission also provided
with the opinion of persons such as yourself and others as you
have recounted that he was providing false information?

Mr.vAngleton. I don't think the Warren Commission was
ever faced with the issue of the internal issues of Goligégg
or Nosenko.

Mr. Schwarz. You first said that the information was
suppressed from the Warren Commission, and then you said no,
it is your understanding now --

Mr. Angleton. Well} the word suppression isn't the right
word, I said. One went to argue the matter and it was agreed
by higher authority that the information shouldn't be --

Senator Mathias. The;é was a value judgment made as to
the usefulness of the material?

Mr. Angleton. That is right -- and not to do what the
Soviet in our mind wanted us to do;.which-gas to give it
prominence and have it come out as an official part of the
record and documents and articles, and so on.

Mr. Schwarz. But your current understanding is that the

information was provided?

Mr. Angleton. That was classified, and never came out in
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Mr. Schwarz. But was nevertheless provided to the
Commission?

Mr. Angleton. It was made known to them in some fashion.

Mr. Schwarz. Was it made known to them at the same time
that at leat certain experté withing the Agency thought it
was false information? ‘

Mr. Angleton. I think, as I understand it now, that in
spite of our feelings, either Helms or McCone made a
presentation of it.

Mr. Schwarz. But without mentioning your féelings,
certain experts thought that it was false?

Mr. Angleton. I can't respond to that. I don't know.

Mr. Schwarz. What about the informaéion derived from
Golitzen, which indicated in your expert opinion that the
documents provided by the.Soviet Union were, I think you put
it, funny, or strange, or misleading, because they did not
include any reference to debriefing by Department 13, was that
info}mation provided to the Warren Commission?

Mr. Angleton. 1 don't know. I don't think so. But all
1 can say there is this, to be realistic. No one would expect
the Soviet Government, regardless, to provide documents,
secret documents, on Oswald, whether hevwas or was not their
agent. And I say, I can go all the way back through hi;tory,

the way they falsified the official record, they had it with
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the Italians in 1923, Cénst?tinople, and caséb on dipiomhgic
issues, the complete thing was fabricated, and so on. And 1.
there is no way of testing them, the security is such that
they .can't be tested.

So we are not under any illusions of expecting them to
state that he went through the 13 Department, which asked him
the following questiong.

Mr. Schwarz. So you say that as far as that matter goes
there is no possibility that anybpdy on the Warren Commission
was fooled?

Mr. Angleton. I mean, I don't think anybody was. I

//‘-.c C

didn't follow the Warren Commission, Rocha followed it, and he
was running over there all the time,‘and so on.

Mr. Kirbow. Let me ask you. There would have been no
reason why anyone on the Warren Commission would have known
that as a matter of everyday business that they did in fact
run every defector through Department 137

Mr. Angleton. I don't think we ever told them. But'you
see, Allen Dulles -- that is what I am coming to -- I used to
see Allen Dulles regularly, and I was an advisor officially
to him on a lot of headaches, and I dida lot of leg work for
him. And I regarded him as a very personal friend. And I am
Executor of hi; papers, among other things.

But the point I am coming to is, to try to give him

guidance of what the jungle is around here in terms of the
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FBI's position and Mr. Hoover's, and 8o on, so that he would
be more sensitive to the things, no longer being Director,
thét were no longef germain to his position on the matter.

Mr. Schwarz. Was ;here a connection between the FBI and
Oswald?

Mr. Angleton. I don't know the full 'FBI story. I know
there was a tremendous flap in the Bureau. And one of the best
men they had in my view is a professional a man called Burt
Turner, who I understand just got his law degree. And Burt
Turner was one of the finest men on Soviet KGB activities in
the US, one of the analyzts. And he was in the Washington
Field Office. And it is my understanding -- and this is
basically hearsay, but from pretty good sources -- that Burt
Turner was handling the Oswald ogé’relatéd matters at the time
the President made the trip down to Texas, and that there was
some confusion that the Bureau had not turned over, or had
not taken enough initiative in turning over, all the informa-
tion on Oswald to the local police;‘ I had been told that
there was a black mark put against Turner's name, and that he
confronted Mr. Hoover and stated he was not going to permit,
or have it be known toAhis children, that his negligence was
responsible for the death of the President. And he was pretty
forceful about his position. And as a result, this was
expunged or something to that effect. And that is the reason

he went to the Washington Field Office instead of staying in
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And then he retired. And I think his retirement had
something to do with this fact.

But ghis is all by virtue of hindsight withlthe thousands
of cases. And I cannot see any Western intelligence service
seizing on - facts that Oswald will return‘to the US, and then
going and saying, we will get all of this, and we will send
it to Texas.

What I am trying to say, is that the difference in their
system. With the manpower and the computers, which are mainl?
ours, and whatnot, a situation of that sort is automatic. And
we know enougnx/about the Second Chlef Directorate and the
controls, the total controls, to know that if a Soviet returneg
automatically, to any part of the Soviet Union he went, there
would be a dossier that would go, and there would be also an
operational directive to .put him on tap, check his mail, to
do the following, and so on and to put an agent near him.
There wouldn't be any leaking anything in the air on that.
There would be tctal encapsulation ;f thét individual until
it was ceratin beyond a shadow of a doubt that he was not sent
back as an agent.

Mr. Schwarz. A moment ago in talking about the line-up,
as I think you put it, of views on Nosenko, you recounted t%e
views of a number of people. And you said that one person

had changed his mind or recanted.subsequently. And you made

a reference in that connection to an Inspector General's
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report. What was that report?

Mr. Angleton. At one stage in all of this -- and it was
much later, after all the dust settled -- Helms got the
Inspector General, who had come from the clandestine side of
our business, to institute -- I don't like to use the word
inspection, it is too authoritative -- to go into the Nosenko
matter and see if there is anything there that he should know,
because Helms is fully aware of the split on this whole
question of bona fides, and it bothered him, because I had
brought him in touch with Golitzen, and he was fully aware of
all my activities, and travels.and SO on.

And so this person who was chosen began to interview
everybody and reopen the whole thing. 1 mean, there were 21
safe leads of stuff if you really got inéo all of the Goiitzen
and Nosenko and the other things that pertained, as I pointed
out. to the Warren Commission, to the asininity of what has
happened, of 27 years of experience of myself and my two

colleagues, that these are the facts, that there are 20 cases

Mr. Schwarz. You said Warren Commission. You mean
Rockefeller?

Mr. Angleton. Excuse me, Rockefeller.

There are 20 some odd cases that a counterintelligence
officer in our busienss should know before he even begins to

get his feet wet.
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Now, whenvDr. Schleginger came in, and I started hearing
all of these things of manaement by objectives, and synergistig
and a lot of other things, being applied to the art forms which
we had developed, I finally g&t so frustrated that I thought
I would take him up on his own thing. 5o I got statisticians
in-..to take all the safes and figure out the linear footage of
every safe drawer, all the way on through, and to computerize
how long it would take the normal case officer to come up to
this elemental stage of being able to be launched.

That was sort of a preparatory business. And they
figured it out and they gaid it would take 22 man years, we
meant that if we were 100 percent incorrect, it would be 11
man years. And that was simply to apprise Schlesinger, and
Colby, who had never been in counterintelligence, of what all
this problem was about. They had the idea of transferring
people back and forth and all the r%st:gf it. And I nver chosé

O !
anybody in that job as a rule who had ‘éither been in the FBI
or had not had very rich experience in counterintelligence.
And normally I kept outside leaks to anybody in the business
—- I had men who stayed with me for 11 years, RoFca was with
me for 31 years, even though they went into operational situa-
tions abroad and returned, and so on.

And I say this to you, because here was an IG, and

Inspector General, who had had a very lofty mission in Germany

where we used to have two Or 300 new people --
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Mr. Schwarz. Was this Mr. Ermine?
Mr. Angleton. No, he was never brought. He was Gordon
Stewart -~ and he is retired -- a very able man, and a fine

executive. And I mean this sincerely. He is one of the

.\;eally top-notch men.

- But he as to undertake this burden. And it was a farce
in té;ms -- so he would talk to people and get their views
and sonﬂ.

When I went to the former Chief of the Soviet Division,

who was then [-- and this is only hearsay,

I never read the report -- the former Chief of the Soviet
Division stated, when I look back it, perhaps I have given
too much latitude to my subordinates. And he wouldn't say yea
or nay, but he withdrew his very firm statement of the past

1105 eND T
that this man was an agent provocateur.

Mr. Schwarz. Did the review concern in any way the
handling of the matter with the Warren Commission?

Mr. Angleton. No, not to my knowledge. I mean, this
may be something. I don't think I have evern seen the review
-~ in fact, I don't know whether the review was ever put in
the paper. But I mention it simply so that you don't get the
idea that it was just the cr}/g/taff that had this view. This
was a view that was shared by numbers of people who had

dealings with Nosenko. And I think the greatest authofity of

all is Golitiln himself, who was in the KGB, and who knew
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e&éfYth;gg. And he liv;a there for 16 or>ia yéars'of his life.
S Mr. S;ﬂﬁarz,%\Earlier you mentioned that you put Mr.

Harveyxin,gpuch witﬁxiﬁé[:::::::::]during the Cuban business.

And we have‘géd,g lot of testimony about Mr. Harvey, so we

are moderately weii\aygre of his activities.

Mr. Angleton. I amléegrY-

Mr. Schwarz. We know who1M(, Harvy is and we have had a

E@ir amount of testimony about some16f1the things he had done.

What was the connection between him and the during

thekguban business?
(ﬁg. Angleton. I will put it very briefly --
Séh@tor Tower. What is the Cuban business specifically?
Mri\§chwarz. The witness used the expression Cuban
business. x; guess I should ask first, what do you mean by the

VJhed :

Cuban,busineég, and second, was is the connection between Mr.

Harvey and thé‘ on this matter?

Mr. Kirbow. You are really asking, what is the
importance of putting him in touch with them in relation to
Cuba?

Mr. Angleton. Bill Harvey was put in charge of taking
over the Cuban business, the Cuban business being the
Clandestine Services activity into Cuba. Now, what struck me,
not having had any part of the Bay of Pigs, because of
differences with Bissell, was that it seemed to me that both

the Cubans and the Soviets knew everything that was being
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planned. 1In other words, they had tﬁe thing penetrated, and
it was foredoomed.
Mr. Schwarz.r Through the exile community in Miami?
\\Mgf Angleton. No, through Soviet agents and everything,
$n5\§o 65}\§here was no cover or second investigation or
anytﬁ;ﬁqf \
So Qﬁeg Bili\fqgk over in the Cuban business, then I

decided that\éince we QEge very close friends that I would

try to help him 6h; by getélng him a source totally unknown

to everybody. And f\wgnt to the And I had them

assign a man to Havana)\whom I happened to know very well.

E { And he was sent to Havana, whlgh meant that here he

was -- and the communications were from him\in a one time

pattern, I mean total security, from Havana 56[::::::::] to

me, and from me to Bill. And no one knew of his existence

or his identify, except Harvey and myself, and of course,
Dick Helms.

Mr. Schwarz. McCone?

gr. Angleton. I can't remember whether -- yes, McCone
would have know, but he wouldn't have been interested.

What I am trying to say is, he knew.

Mr. Kirbow. Helms knew because he was DDP --

'
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Mr. Angleton. He knew, because even before I went into

this I told him what I was going to do, and he agreed, and

‘so on.

\*Apd also I wanted a person, bhecause there was a radio

going to\bg put into Havana, and let somebody say we need a

radio in Havdha, or drop some men in. And then the point is,

I get the radio to and to Havana and then put it

someplace, and then tell him, you go to such and such a place
and find the radio, and then have some men come in and call
some men to make contact, with the view that I couldn't trust
the whole setup.

So for many a long period of time this worked perféctly.
%ﬁis individual estabiished his cover. They only had two or
tﬁgge people in the Embassy there. He would go to a
Huﬁ&?rian restaurant where the Soviet officers would also go.

And hg(would spot one of the waiters or a headwater who was

fgnd it wouldna't be long before he would say, you are

Page 88

from thg' and pretty socon one thing led to
another,ygnd his production was without question the greatest
productio&\there was.,

Well, EF got so complex in names and geography, and so on/
that is whenkg came to the point that I brought Harvey
together secré@ly with this individual, the only person I put

in touch was an[:::::::]in this context. So later on the

Soviets come out with the statement, ls Bill Harvey on the

TOP SECRET
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the Agency's efforts were at that time in the Miami base with

all the boats and the biggest Navy in the world, and all the
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rést, a little thing involving one man was not a thing that
you went up and made a fuss to Mr. McCone about.

Mr. Schwarz. Did you know Mr. Harvey pretty well, was
he someone you knew?

Mr. Angleton. Very well indeed. 1In fact, I just called
him the other day, his mother died.

Mr. Schwarz. I heafd that.

Did you know anything about his usé .0of underworld
figures in connection with

Mr. Angleton. I know the allegations.

WAROD & PAVUL

Mr. Schwarz. At the time did you know of that?

Mr. Angleton. I only know one incident.

Mr. Schwarz. Okay.

Mr. Angleton. Simply the Bureau, the FBI, ran a
surveillance. And Sam Papich, who was the Liaison Officer
'/of the FBI, who is now Head of the Criminal Commission in
Tl
x;;é;ico, was at my house around 10 o'clock at night. And the

Washington Field Office or Headquarters Miami locatea Papich
at my house. They were absolutely boiling, because they had

surveiled the Mafia all the way from California to National

Airport, and he had got off the plane and was met by a man who

410 First Street, S.E.. Wathington, 0.C. 20003

was the physical description of Bill to a teg}( And they
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thought it was Bill. And they‘ﬁere éhécking Qith Pabidh:
what to do.

Mr. Schwarz. That was Mr. Roselli, was it?

Mr. Angleton. I think it was.

Mr. Kirbow. And the Bill you speak of gere is Bill
Harvey?

Mr. Angleton. éill Harvey.

So I could get the gist of Bill's questions to them. And
I told him -- I made a motion to put his hand over the phone
and not to let them diécuss it. And I said, tell them ndt to
do anything until they hear from you.

And that is what he told them, he said, stand down on
this and I will be back in touch.

And then Bill told me the whole gtory in detail of how
he had gone over from Californialand foliowed him in this
thing, and how Harvey had put him i? his car and he went off.

Mr. Schwarz. That was in 1973 shortly before Mr. Harvey
went to Rome?

Mr. Angleton. It wasn't shortly before, it was, I think
quite a long time before.

So then I told Sam, I said, look, let's go very easy on
this -- because I didn't know anything about Bill's connection
with Ehe Mafia and all that, but I 8id know him well enough
to know that he was not a frivolous man, and that this thing

happened, and keep in mind that ex-FBI men, contrary to public

opinion, were not very much liked by Mr. Hoover when they left
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the FBI.

So I called Bill's house, and I asked his wife, is Bill
around?

And she said, no, he is out to dinner-tonight.

And I said, look, we have some very serious trouble.
Would you please tell me where I can locate him.

And she said, he is at Duke Zeibert's. And I called
Duke Zeibert's and I managed to get ﬂim. :And I turned the
phone over to Papich, because I did not want to be on the
record showing that this was Angleton, et cetera.

And Papich talked to Bill, and actually I didn't hear
the discussion. It was something about, I will see you
tomorrow.

And Sam told the surveillance and all the other people
to forget it, and the Heddquarters would take over.

And that is my knowledge, direct knowledge of what
Anderson and everybody else has stated.

Mr. Kirbow. Mr. Angleton, to your specific knowledge
did Bill ever attempt to use the excellent contact he had in
Havana to carry out the mission of eliminating the leader down
there, or try to get any help out of him in that regard?

Mr. Angleton. He knows that I would have cut his throat.

Mr. Kirbow. That would have jeopardized your entire

contact with the e IJFK Act 60 (1) (A)
JFK Act 6 (1) (B)
JFK Act 6 (3)
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Senator Tower. We‘gill takejﬁ réégsé for
minutes wﬁile we go.up and vote.
(A short recess was taken)
- SEAROR ANl
Mr. Schwarz.
Schwarz. I don't have anything more.

4tor Tower. You have read this, and Szulc

(iclear enterprise

L4

weapon. The Israelis had X

the Israelis."

"—-angleton directed the cRESIt? "
AV False.
7senator Tower. That it totally false?

Mr. Angleton. That is totally false.

TOP SECRET




"Several nuclear scientists were secretly

E!;to work with Dimona scientists."”

Phone (Ares 202) 544-6

X . g
@r Tower. The reference hereiZf’s to nuclear weaponry |

And this meangysent by the CIA, as
i

Mr. Angletony

{ British-born physicist, now an
the US Government in Washington,

1%(3 to the CIA."
&

The &llegation is false.

36§Your previous question woulf

4
2
<
.
L]
[}
[4
<
3

@,

"Persons cjose to Angleton have COQ%irmed this account in

recent in;gg@iews. Reflecting Angleton'Tgown position, howeve
£3 ;

3 ) e
As far as your are concerned Kedthat

N

Angleton. 1 am saying, when he says deny it

/

410 Fust Street, 5.0, Wastnanton, D.C, 2000)

Senator Tower. I think it was taken care of in that
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second paragraph,

Really, the CIA would be hard put to transfer
fissionable materials without the knowledge o;ﬁjhe Atomic

i Energy commission, would it not?

!*%h% Mr. Angleton. sir, I can assure :%%7 hat the CIA -- I
) " b

ally know what the word fissijPA le means anymore.

h use of the atomic,gﬁérqy. We have atomic

battery - :‘h
Senator/ToQ.gn
reference here i:\§§\
Mr. Angleton. e ion 't categorically =~ in my whole

25
.0

history in the CIAZA? ﬁhlnggéger involved fissionable material
,;:&“,, &)

except intelligen bout it QL speculations regarding leakage
and so forth.

Senator

s ‘materials independently
£Angleton.  NO.
7

fAator Tower. and therefor

Zaterials except through the kxnowledge O

inérgy commission?

Mr. Angleton. That is right -- I hate to nit¥pd

’ V//I want to simply state that there was a problem in e

once where You have, say: somebody simply approach %%%}
state, I have accessS to fissionable materials, and therefo‘>

if it is a covert thing, and it raises a big policy question

TOP SECRET
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Foe

£

how do we deal with those kinds

allegedly, a confidence man, or whatnot, who wants to geVll

: §3 the stuff? The purpose then was to penetrate, orstry to

peﬁiffate. And I wonder if there wasn't a questioﬁ“at one

5

stage : to what we do about it, and what the dangers would
be {f we Eéi the diplomatic pouch, and theregwre thousands of
Y

questions. And it did happen in the Far Eas And it was a

A
:

ﬂfalse case, confidential case. But it dbﬁ happen. There was

an offer to sel;\h atomic fisslonabre»material or something.

BUtamY point is, there“has never,ggen initiative to my
knowigdqe, or an intereé-i“ SCIA in any shape or form
wantinéaany fissionable

Senator Tower.

Mr. A&;on. int'§t,. Mr. Szulc said that "In

S i 3
effect Mr. Ahgleto/fsaxd at one pO“nt that should I surface
g P2

Mr. Mann's name, 4 Mann's name, helmay go as far as to
,"§,§A \
4 5 1%,

’ 7‘%\;\
N\
41

Mr. An eton. I don t think I said xtéggﬁhim. But in
the back bf my mind ——\after I left you -- wasgwhat I thxnk

%%kl told Colby,
'ﬁ}’&

I toldbyou -- and maybe 1 didn't tell you, maj§Q$
&

thag#&s what bothers me --|

still have an open esplonaqe case in which a report‘&

)
ﬁéglleqes that either Dr. Mann heing present or somethi

someone tried to cut his throat in Philby's house in
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we had the report or not I don't know. So I am a littlg/

~d%£used as to that statement.

ﬁﬁqf the allegation that Mann was sent by;me, and would
éh}s mea

. for phrases, British, Fregghn et cetera, and

they QQpld haveg

2AD
transfer of atomic technolog

bl

Angleton said that he ﬁgs rathefctaken back by this informatiof

- 35
said that in effec%%ﬁg could confi'hiit with corrections:
. . ’f‘.‘y;' ‘»,

one, the timeframeswas wrong, that 1it¥

=

“war, and number two,

o

5

that as fa fgs he was concerned there was ﬁgﬁxfelivered by the
pec:

or Anjfone to his knowledge any fissionabjlle material such
K & =
nium or other material."™
I don't follow that at all.
fﬁ
Aaron. Did you make those two correctionsg)

angleton. I don't understand what you are sfhyi

Aaron. Did you make those two corrections?
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Senator Tower. He is reading ~- actually what heg

that you did not agree with his story, that you

Let me show it to you gﬁd you read it.

gthe page and the line?

Mr.

Mr.

story.

correct," that is absolutely false.

And ﬁéﬁ%ver made any such statement at I could confirm
4 . i

£
9

f “_ /’ 1
-~ lynes 19 and 20, "Angleton said he waggJyreally taken back

&3 ;
d in”effect he could confirm the two corre

Aaron. I think that covers it.

Angleton. And this is false:

5

\7 distinguished pure scientists or physicists whose servik

were available to the US Government"”, that is totally fal
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410 Farst Street,

Mr. Aaron. Let ma ask one last question;

Mr. Angleton, When I say technical assistance, &F

“% quite different matter.

~

1}» Angleton. He knew what .I waafatgeLﬁg was this.'stuff
N < : {
that has c%%% out in volumes of Sadat'sé%%%tme of CIA's help

to the Israelfis, which was accurate.

B By technical é%sistance here, as 1

Seﬁgtor Tower .
understand it, ;%Qﬁﬁéﬁs technicgf assistance and nuclear
weapons-deveiqpment.

Mr. Anglegon.

on his part a misgtatemeag:bf the fact. And that is what I
am trying to say. 04

Senator Tower. ﬁﬁé\did admfég

&

1

terms of intelli;;bce?

& u ' ﬁ&, e
Mr. Anglgﬁon. No, it wasn't a quéstion of my admitting,

2
7y B

I told him tidt it was well-knbyn that i:§%2e whole field of

i . 3
ELINT andgnfany things, that we have worked

ﬁgenator Tower. But not specificéily,
assifst

ance and nuclear weapon developmenﬁ?
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intelligence service in the US in regard to the efforts toV
acquire nuclear technology or material?

Mr. Angleton. No.

with some people,

x\they Qﬁgld have begggiaving me Ojéégk bed at 3 in the morning.

fn other\words, in 22\years I hayé never known them to withhol

anythxng germain to our }ommon activity., So that for American
the subject, he\youldn't,iavefgot home before -- that is the

& 3 -
first th}nq. Thaﬁ\i;?ﬁ 3And he said this Israeli
fellow said some th g

Lo

about, some%%éng I don't discuss, or
words to tHgt effdct, i\can't rememb&r that part of it.

that doesn't exclude the[:::::::::]

Mr. Kirbow. Do you have specific knowledge of instanges
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. In your capacity as Head

Rut_ever come to your aft&htion -- did you

N
4 secrets?

Mr. Angleton.

Mr. Ki Would you like to go off ‘thgnrecord a

5%%%!

4 moment, MEF Chairman.

10

enator Tower. We can go off the record.

(e TeR e s ondgdisscus TR

Senator Mathias. Mr. Chairman, I would suggest that

WARD & PAUL

perhaps we defer that subject for the moment. I am sure we
will be meeting with Mr. Angleton again.

Senator Tower. Then, too, we can get the FBI matter in
the meantime.

I have just a couple of questions that I would appreciate
it if Mr. Angleton would give us his evaluations as an expert
on. And they go back to his testimony relative to the Kenned?
assassination.

As I recall, you said that immediately after the assassi-

, . . . .
nation Golitzen'on his own initiative communicated with you

and advised you that it was normal practice for a defector who

410 Fust Street. S.€£.. Waininaton, D.C. 2000)

had a military background to be processed in Department 137
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10

11

12

14

16

19

20

21

Mr. Angleton. Interrog;ted, or processed;

Senator Mathias. And that the implication certainly of
this was that Oswald was an ex-Marine, and had been through
this process, and that therefore at least that he might have
been acting within the context of the Soviet plan, is that
right? |

Mr. Angleton. That is the thrust of what he was trying
to say. His English is such that it is very difficult.

Senator Mathias. I understand. But then some years
later -- my recollection is that you said itvwas in 1967 or
1969 -- you learned that the KGB had spent six month of
employment of their top operators in the investigation of the
Kennedy assassination, and wouldn't this fact in your mind
negate the implication of the.original Golit;gg\call or that
they were involved?

Mr. Angleton. I want to congratulate you, because that
man is a man who is also a suspect of Nosenko.

Senator Mathias. You mean in 19677

Mr. Angleton. Just to show you the ground you are
treading on, Golitzen gave us informatian regarding the
penetration of our own organization. And we worked down to an
identity. And the FBI disagreed with us. And I am talking
about not a few minutes, but several weeks and nonths of work .
And the Bureau's attitude was, you have got the wrong man, and

the allegation therefore does not affect the CIA, and we

TOP SECRET
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10

11

12

13
14
15
16
17
1€

19

" And eventually I was called to take the case. And he stated

advise that you send it to the Army.

And I might add, the man who wrote that memorandum was
the Burt Turner I mentioned who was one of the competent
FBI analysts. So it was in limbo. And we stated that "X"
was the penetration agent, and the Bureau refused to accept
that. And in 1967 a Soviet -- on whom we had a dossier on thig
thing, because he was once stationed in Inq;a,-and therefore
we knew who he was, and allithe rest of it -- with an unknown
coming to us as Nosenko was, he was a real man, we had years

of surveillance on him, and so on. And he came, and he

|
alleged -- and he was a- TDC, temporary duty in Washington
here -- and he established contact with the first Mrs. Helms.

that among his missions to the US was to effect the ;eﬁefectiom

or the return to th% Soviet Union of a man, and that man was

the man whom we had identified as a Soviet agent. And he went
into the whole background, that this man was one of the
highest 'grade illegals that they.had ever had, and he was in

our Agency.

So this had a tremendous impact on Burt Turner, because
he was one of the two interrogating officers. And I can‘t
talk to you about professional pride, but for a man of his
competence to have done it the wrong way, that hurt.

So I had a question injected, which was, what do you know

about George Blake?

TOP SECRET
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And then his response was, he says, wé thi he is dead.
%/w
Now, hwere is a man who is supposed to be Special
L
Assistant to the Head of Counterintelligence in KGB, whose
mother was a secretary to Litvinov, and he comes therefore

from the aristocracy, as Nosenko does, because his father was

the Minister of Maritime Affairs. And there is a statue of

Nosenko's father. And Golitzen had told us that men chosen
for very dangerous missions of penetration and duplicity came
from the aristocrécy. Everyone trusted them, and their fatherd

and their families are heroes of the Soviet Union.

So here was this man who said as to Blake, we think he is
dead.

Two to three weeké late;_is when Elaké'escaped from
Scrubb's Woods to the Soviet Union. Nsw, if he had come to
the US to exfiltrate as the Special Assistant to the Head of
Counterintelligence, to exfiltrate a persoh who worked in
the West as an illegal from fhe end of World War II, and

gradually worked into us, why wouldn't he have known the

ne.’
exfiltartion plans of George Blake, which would have been

-1 ’

simultaneous, because he was a Headquarters man here on Tbé}
So we handled him for six or seven weeks.
And some of the most telling parts of the interrogation
was that when he went back to the Soviet Union he would have
/

access to archives. And what was on our mind, and what

cryptonym that we wanted him to work up -- and this would

TOP SECRET
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Yelate to the third part of the damage part on Golitzen -~
what ‘did Golitzen know that they did not know he knew? wWhat
agents in the West could be under our control as a result of
Golitzen'g disclosures regarding those things?

And 'you can see the trgmgnﬂggs qual{ggvthis man had of
almost getting from our man those four or five crytonyms,
which would have told them what they wanted to know, because
there are cases they are not sure whether he knows or doesn't
know, and so on. And tﬂese are officials, and so on.

So he Effﬂit given that. He was given stuff that was
sort of medium low level stuff, you couldn't call it chicken
feed -~ but we never told him we disbelieved in him. And he
said, if you do those things for me, I have an opportunity,
because of my mother and so on, to becohe Head of the American
Department of the KGB.

And the other thing he wanted, was, we toock him to the
Soviet Agency and we came out later for contacts, and he stated
there was a telegram there, and he had been requested to
acquire all the information possible on the whereabouts of
Golitzen and Nosenk?.‘ And I was actually in Wisconsin. And
I called my Deputy long distance and I said, if there is any
prop;sal Put up by that individual that would expose -- and I
use the crytonym name of Golitzen -- don't,

A week later is when he got to 'Moscow and he sent a cable

to tell us that he can give them word on everything on

TOP SECRET _
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Golitzen.

Coming back to what you stated, with our litmus paper and
with our analysis of him, we treated him as a walk-in, as a
part of the thing to confirm Nosenko's bona fides, and the
build-up. And‘he is the one who gave the full description of
the fact that for six months the place was immobilized for this
investigation, of all the high level all over the works, is
the way he pﬁt it.

Senator Mathias. You contrasted the way that the Russiang
treat a returned defector, ahd the way we treat them. And
in that connection, to your knowledge was Oswald every
interrogated when he teturned from Russia? |

Mr. Angleton. I don't know -- I probably would know, but
I don't know whether the military -- norﬁélly that would fall
within the jurisdiciton of the military, since he was a
military man who defected. So I don't know' the :answer to that

Senator Mathias. What about from Cuba?

Mr. Angleton. I can't answer that.

Senator Mathias. Or atvﬁny time?

Mr. Angleton. I think the Bureau interviewed him.

Senator Mathias. The Bureau, not the CIA?

Mr. Angleton. I am certain we never did, no.

Senator Mathias. But you think the FBI did?

Mr. Angleton. That is. just my sensation that they did.

Senator Mathias. We will follow that up.

TOP SECRET




Prone {Ares 202} $44-6000 -

<4
>
<
[
L)
o
«
<
3

410 Frurst Street, S.E., Wathingion, D.C. 20001

‘*%surveilled, and whom he saw

This is the‘very last question. You referred to files
fhat are maintained on persons who have some contact with the
Soviet Union and the Soviet nationals. And I would like to
pursue that in a personal way.

About two years ago Arbotov was in this country, and he
came to lunch in my office. And we had several members of
Congress there. Would this kind of thing be a matter of

record?

e'j‘Z?;‘.
If the Bureau had him un@e¥;surveillance,

I am getting on'ts”g
£

s

t¥gave an order that the

5

Bt

&%

>
G

fnewspaper said. My own,dbserva

4man was suspe€t? or there is a reason.

Senaﬁé;;;:wer. Excuse me.
LI .

v”~Snvieg5€§;son visiting members here on the Hill?

5
“;5enator Mathias. Yes.




Phone (Area 202) 5446000 .

At this point my question is on purely hypoiiéé}cal

zgﬁp which is

y
58
overage in Moscow.

Mr.

4

,
t/i/s a hypothetical question,

in the Agency. We Can-%:!ven prxpo}c;e/ss the hard material.
Senator Mathias. Sﬁﬁce:?”
R

let me make it even more ] ?thetical. Let's say our mission,

J
>
<
[
4
[*]
3
<
3

instead of visiting Mosgg', vis %ts Rome or Paris or someplace,

It/ %ﬁ
where it is very easyééor you to&igerate. And there were
:6§n to have visitied me in

2 :
Mr. Angﬁ%ton. No. I imagine the Bg%;ish MI-5, though,
f,‘y 3

: &
the Russians in London, would pa@§ through liaison

because of
i / . . By
to us, g# there was something suspicious, woglld pass through
{§ ’ S 5,
a re%%rt on the meeting. And we have examples ﬁ%ere Czech
A 5

de%g%tof told us about a member of Parliament, a S%Wii: agent,

ahd what the cryptonum was, and how he was recruited?

410 First Streer, S.E., Wasmington, D.C. 20003

| J
%giave got other cryptonyms on British members of Parliam
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fact -- wiéﬁQ%;ur name on it, it would_g;jche Soviets, and

.“Z’

you would be butied in the file, whichgwould probably be that

thick, of that Sowiiet activity izé%?e US. And there would be

the fact that he was Hgfe, and that he went to New York, and

2% That is the way it is

5

%

the Cofifress who would be contacted and notified, and

wéisq on.
And fI7think Mr. Hoover's practice was that he would lea§:

E/

going to have lunch with' a Congressman or

¥ and he would pick up the money -- or this

And I think this is the way he handled it

TOP SECRET
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call him on the phone and say, I think you should know ﬁﬁe

following, and there would be a notification that M@{mﬁoover

ghnotified, et cetera. He called me once when theﬁéﬁﬁasn‘t

A% .
a gpestion of time or a

But theﬁférmal part goes on regardless,
if a person, regardl g_oflgﬁg he is, is involved, or is

#) X
passed a document, or cameé-up in a telephone tap, or any

P, N

number of things, the%g}?sié,record on it.

i

Mgy Angleton. I want to commend you aqg}n on that
n, because that fixes several things.

thing I regret abat ieaving the Agency,

&

ﬁﬁnresolved cases. And that is one of the biggest, b%qause we

/ know so much about that person when he was in India.‘Qﬁﬁd he

was the most sophisticated, cultivated, high level intel

person.
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igwhat things in particular would you do?

Senator Baker. What would you do, Mr. Angleton, to .t
to rehabilitate the Agency.in particular in counteriq;dlli-

gence capability, since you feel that it is deteréggating,

let all the poiktical repercussions é%&e place, and if you go

to purgatory, my vtew is, the biggér the fires, the better.
)
2

So my view is, let igébkl come eut. And let people take the

consequences. I am notiga bel ever that an agency can have

‘r

In other wonaé, if Colby is asked, what a@Ayou know about
%‘a"

4

Chile, my)fiew is that on Chile would yoy ease ask the White
¥

N

*hey can come back with Colby after the Exeégtive part has

fector to respond to a question on Chile, gives himy
is always in that dual position. And something doesn't

to work that way. And the lower you go in the Agency, eveﬁgto

TOP SECRET
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The word response ls what qf;turbs me

&
o

the world balance_of power and what the Soviets will strike
4
at, and what the rolle of detente igﬁ/ That is what I am trying
- oy
£,
. £
to get at. The Executive -- inégiher words, the intelligence

community has never reah@&‘hagyﬁ day of peace in a way. When

el Q%éanow we can normalize this
been normal before. Mr. Hoover never

Ly
s

attended an Agenc Mr. Hgoyer never permitted one

%2
of his representa ives to go beyond  ¥$5 jurisdiciton question
And you cannoi run a government that w&%} and you cannot run
counterintelligence that way. So when Mr:;Q;ay came to see
ﬁéggand Helms called me in before hiﬁ%épd said, what
i ;gh should I take, and I said, he wants té;CPme and
and he wants to reestablish i’
I wouldn't accept it fé;m him, they are theWgnes who
Therefore- tell him that wﬁen he has read
correspondence with Mr. Hoover, and Feviewed all of thatigh

’

he feels that he is capable of handling it, that you will De

TOP SECRET
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And in fact that happened, and everybody thou ht, we had

/ﬁgﬁll settle

Director. And‘ﬁben the Watergate and-all gf that. So there
has never been a

relates to, not coungijxntelligenceggibne, but the intelli-
" 3 ﬁv#
gence community. And figwy I amstmqﬁély opposed to professionals

being Directors.

8
Fii 2
doesn't work, he doesn' t‘have
perspective. And I thfgi the Rockgfeller Commission's

A.’
A

observations were fz§§t rate in term of the idea of two

Deputy Directors w?o have to be conflréed and whatnot., And

I think that no;dxrectorate should be exp%(;ed to follow the
= $ B N

11 the duties of

7

nuts and boltsgand at the same time handle

Mr. Angleton. I don't see anything wrong with it

Senator Baker. Do you think it will work?

TOP SECRET




4
2
<
LY
L}
]
«
<
3

410 Furst Stieet, S.E., Washingion, D.C. 20003

5y

i

A '??9
i
K

ﬁ%%: Congress, just on the simple question of Chile ahd;the

Mr. Angleton. I really don't know this area. So I a

not competent to speak or go around seeing what will happen
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1 a‘kages and the damage that is done to US post/:,l;lre abroad, how

*of it does this take?

Senator Baker. It wouldn't take man%f”'That is an argu-
mentative thing. : 3??

\&; ;:?
Mr. Angleton. All the cases ygéwre discussing, in the
‘{% g

hands of the wrong people, and o 'Afilea in the hands of the
wrong people, wé%gd have very %gbisive political impact upon
. " £
our elections. Tha t is what/I mean, to be very frank about it

Senator Baker.f_ﬂow;yOuld that happen?
N

Mr. Angleton. Tﬁgge are all kinds of information which,

Sena§§§ Tower. 'In other whfds, this information could
7 . .
be useéégﬁygoliticians as a politicad football?
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Angleton. Precisely. But an who would do it

Senator Mathias. Would you give an ekﬁmple?

(Off the record‘discussion)

subject to the call of the Chair.)
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